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نمایشگاه سیمکس 
امروز و فردابرگزار می شود
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مهندسی معکوس
کپی کاری نیست

صنعت فولاد یکی از صنایعی اس��ت که با بهره مندی از مهندس��ی معکوس 
توانس��ته بیش��تر قطعات، خط تولید و تجهیزات خود را بومی کند. در حوزه 

مهندسی با دو مهندسی مستقیم و معکوس روبه رو هستیم.

گزارش

لزوم تمرکز بیشتر بر فلزات غیرآهنی

مدیرعامل فولاد خوزستان: 
تحریم ها  تاثیری بر تولید  این شرکت نداشته است

علی محمدی، مدیرعامل فولاد خوزستان 
در بازدید از نمایش��گاه کتاب خوزس��تان با 
اشاره به تامین بیش از ۸۰ درصد مواد اولیه 
از داخل کش��ور، گفت: تحریم  ها تاثیری در 
تولید این شرکت نداشته و گلوگاه تحریم را 
تبدیل به فرصت کردیم، اما در بحث صادرات 

در بعضی حوزه  ها با مشکل مواجه هستیم.
محمدی شامگاه پنج ش��نبه ۳ بهمن ماه 
۹۸ در جمع خبرنگاران در نمایش��گاه کتاب 
خوزس��تان اظهار داشت: رس��انه  ها در سال 

رونق تولید در کنار شرکت های تولیدی از عوامل موثر در موفقیت های به 
دست آمده حوزه صنعت بوده اند؛ امید است بتوانیم با تعامل هر چه بیشتر 

با رسانه ها این مسیر را به نحو مطلوب ادامه دهیم.
مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزس��تان ب��ا بیان اینکه این ش��رکت در ۲ 
حوزه تولید و مس��ئولیت های اجتماعی تاکنون فعالیت های خوبی داشته 
اس��ت تصریح کرد: در بخش تولید اکنون با تمام ظرفیت مطابق با س��ند 
چشم انداز پیش می رویم و در زمینه مسئولیت های اجتماعی نیز خدمات 

خوبی را در مناطق محروم ارائه کرده ایم.
وی با اشاره به اینکه شرکت فولاد خوزستان همچنین در حوزه صادرات 
مطابق با برنامه های خود موفق عمل کرده و طرح های توس��عه ای را نیز 
ب��ه خوبی پیش برده اس��ت، اف��زود: اکنون با کم��ک نیروهای متخصص 
توانس��ته ایم موفقیت های بزرگی را به دست آورده و به عنوان صادرکننده 
نمونه س��ال ۹۸ و ش��رکت برتر در حوزه خدمت  رسانی و مسئولیت های 
اجتماعی در کش��ور شناخته ش��ده و در زمینه کیفیت محصول نیز بین 

شرکت های تولیدی فولاد به عنوان شرکت برتر قرار گرفته ایم.
محمدی تاکید داشت: در حال حاضر بیش از ۸۰ درصد مواد اولیه خود 
را از داخل کش��ور تامین می کنیم؛ تحریم ها تاثیری در تولید این شرکت 
نداش��ته و گلوگاه تحریم را تبدیل به فرصت کردیم، اما در بحث صادرات 

در بعضی حوزه ها با مشکل مواجه هستیم.
وی برخی از موانع تولید را در داخل دانس��ت و اضافه کرد: این موضوع 
به تنهایی به معضلی برای ما تبدیل ش��ده که امیدواریم مسئولان همت 

کنند تا این موانع داخلی نیز برطرف شود.
مدیر عامل ش��رکت فولاد خوزس��تان با تاکید بر اینکه مجموعه فولاد 
تحری��م  ها را به فرصت تبدیل کرده یادآور ش��د: با تش��کیل کمیته های 
بومی س��ازی و مب��ارزه با تحریم، س��رمایه گذاری خوب��ی در زمینه رونق 
تولید داش��ته ایم؛ امسال اولین نمایش��گاه بومی سازی قطعات، تجهیزات 
و مواد با حضور ۶۵ ش��رکت داخلی برپا ش��د و ۲۰ تفاهم نامه همکاری با 
شرکت های داخلی منعقد شد. این موضوع کمک شایانی به رونق اقتصاد 

استان می کند.
محمدی با اش��اره به حمایت و تقویت  ظرفیت های علمی و دانشگاهی 
در حوزه صنعت، گفت: به تازگی قراردادهایی با مراکز علمی، دانش��گاهی 

و به خصوص دانش��گاه شهید چمران اهواز و 
دانش��گاه آزاد اسلامی خوزستان منعقد شده 
که در بخش بومی سازی قطعات و حمایت از 
پروژه ها و پایان نامه های دانشجویی منطبق 
ب��ا حوزه ف��ولاد و تقویت ارتب��اط صنعت با 

دانشگاه بسیار تاثیرگذار است.
وی اقدامات شرکت فولاد خوزستان را در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی مثبت دانست 
و اظهار داشت: تفکر خدمت رسانی به مردم 
در این ش��رکت نهادینه ش��ده و بسیاری از 

کارکنان این شرکت در گروه های جهادی ثبت نام کرده اند.
مدیر عامل ش��رکت فولاد خوزس��تان با بیان اینکه قرارگاه محرومیت 
زدایی ش��هدای فولاد در س��ه حوزه بهداشت و درمان، فرهنگی و عمرانی 
تشکیل شده و در این سه شاخه کارکنان فولاد فعالیت خوبی دارند، تاکید 
داشت: بیش از 1 هزار دانش آموز در مناطق محروم در زمینه تامین البسه 

و نوشت  افزار از سوی این شرکت مورد حمایت قرار گرفته اند.
 وی ب��ا اش��اره به اینک��ه در زمینه راهس��ازی و ترمی��م جاده ها، دفع 
فاضلاب و آب های س��طحی در بارندگی های اخیر اقدامات خوبی صورت 
گرفته اس��ت، اضاف��ه کرد: در بارندگی اخیر 1۵ پم��پ برای تخلیه آب و 
 فاض��لاب در منطقه کوت عب��دالله، قلعه چنعان و ک��وی مهدیس نصب

 شد.
محمدی به اقدامات این ش��رکت در س��یلاب فروردین ماه سال جاری 
اش��اره کرد و گفت: در س��یلاب اخیر ۲۸۰ میلیارد ریال به صورت نقدی 
و غیرنقدی هزینه ش��ده و علاوه بر تامین کلیه اقلام ضروری و بهداشتی، 

بیش از ۳ هزار بسته مواد غذایی نیز بین نیازمندان توزیع شده است.
وی به س��یل اخیر اس��تان سیستان و بلوچستان اش��اره کرد و با بیان 
اینک��ه ۵ کامی��ون آب معدنی، پتو، مواد غذایی و لوازم بهداش��تی به این 
اس��تان ارسال شده است، اظهار داشت: ش��رکت فولاد خوزستان با توجه 
ب��ه ظرفیت های خود در هر نقطه که مردم نیازمند کمک باش��ند حضور 

فعال خواهد داشت.
مدیر عامل ش��رکت فولاد خوزس��تان در پایان س��خنان خود با اشاره 
به اینکه ش��رکت فولاد خوزس��تان بزرگترین عرضه کننده شمش فولاد 
و دومین قطب تولید فولاد خام در کش��ور و یکی از بنگاه های پیش��روی 
اقتصادی در عرصه های ملی و منطقه ای صنعت فولاد است، افزود: طی ۳۰ 
س��ال تلاش کارکنان و متخصصان زبردست این صنعت، فولاد خوزستان 
طرح های توسعه خود را در فاز اول تا ۴/۲ میلیون تن و در فاز دوم تا ۲/۳ 
میلیون تن و هم اکنون بالای ۳ میلیون و ۸۰۰ هزارتن محقق س��اخته و 
در پایان فاز چهارم توس��عه، ظرفیت تولید این شرکت به ۲/۵ میلیون تن 
در سال خواهد رسید و این نوید را به مردم عزیز استان می دهیم در کنار 
تولید پایدار و اشتغال زایی برای جوانان، در حوزه مسئولیت های اجتماعی 

و کمک رسانی به مردم نیز از هیچ تلاشی دریغ ننماییم.



روز های  سخت اقتصاد 

همه ما بای��د بپذیریم که تحریم ها وجود دارند، اثر 
 گذارند و صادرات نفت را کاهش داده اند. باید بپذیریم 
با توجه به مشکلات ناشی از تحریم ها، نیازمند یافتن 
راهکارهایی جدید برای حل مشکلات هستیم. وقتی 
یک کش��ور تحریم می شود، فقط تحریم فروش نفت 
نیس��ت، بلکه تحریم در جابه جایی پول، تامین کالا، 
ماش��ین آلات، س��رمایه گذاری، فاینان��س و... را نیز 
به دنبال دارد. در ابتدای کار من در ایمیدرو، با هزاران 
میلی��ارد تومان طرح  نیمه تمام متوقف ش��ده روبه رو 
بودی��م، از جمله ۷ طرح ف��ولادی، پروژه های مس و 
فولاد، و حتی ش��رکت های بزرگ، مع��ادن و... کاملا 
تعطیل ش��ده بودند و اقتصاد کش��ور وضعیت خوبی 
نداش��ت. پس از گذشت دو س��ال از دولت یازدهم با 
حمایت رهبر معظم انق��لاب و مردم، پروژه برجام به 
سرانجام رسید و در این زمان، اقتصاد یک سال کاملا 
پر رونق را تجربه کرد و به دنبال آن پای ش��رکت های 
بین المللی به ایران باز ش��د و فاینانس ه��ا راه افتاد و 
شرکت ها کم کم شروع به تولید کردند اما در کل باید 
قبول کرد که در این مقطع در جذب س��رمایه گذاری 
موفق عمل نکردیم.  پیش بینی کارشناس��ان این بود 
که برجام می تواند اقتص��اد را رونق بدهد، پروژه های 
متوق��ف را راه اندازی کن��د و تلاش های خوبی هم در 
این باره انجام شد. در ایمیدرو ۲۲ هزار میلیارد تومان 
پروژه در دست انجام داشتیم و تعداد زیادی کارخانه 
زنجیره ف��ولاد، مس، کنس��انتره و آلومینی��وم را به 
بهره برداری رساندیم. همچنین طرح ها و پروژه های 
بزرگی وجود دارند که از دس��تاورد های پس��ابرجام 
بود.  در حالی که در س��ال ۹۱ یک��ی از واردکنندگان 
فولاد بودیم ب��ه یکی از اصلی تری��ن صادرکنندگان 
ف��ولاد تبدیل ش��دیم. در حوزه مس، ص��ادرات کاتد 
و کنس��انتره به طور وس��یع انجام می شود و در حوزه 
اکتش��اف نیز ب��ه اندازه ۸۰ س��ال گذش��ته فقط در 
دولت یازدهم، اکتش��اف انجام ش��د.  یکی از بهترین 
راهکارها برای حل مش��کلات این اس��ت که دولت به 
بخش خصوصی بها داده و به آنها بیشتر نزدیک شود. 
دولت باید بخش خصوصی به معنای اتاق بازرگانی را 
بیشتر درگیر مس��ائل اقتصادی کشور کند و آنها را از 
حاشیه نشینی بیرون بیاورد و حل بخشی از مسائل و 
مشکلات را به این بخش واگذار کند. باید اجازه بدهیم 
بخش خصوصی حرکت کند تا چرخ اقتصاد کشور به 
حرکت درآید.  این در حالی اس��ت که برخی ها به اسم 
بخش خصوصی و با استفاده از رانت هایی که به بخش 
اقتصادی کش��ور ورود ک��رده و موجب بدنامی بخش 
خصوصی شدند که باید بخش خصوصی خود را از آنها 
جدا کند و حرکت جدی از خود برای حضوری س��الم 

در اقتصاد نشان دهد. 

 معدنی ها و صنایع معدنی 
در بین 5۰۰ شرکت برتر 

نتایج رتبه بندی ۵۰۰ ش��رکت برتر سال ۹۸ اعلام 
ش��د. در بین این ۵۰۰ شرکت، نام های آشنای زیادی 
از ش��رکت های معدنی و صنایع معدنی دیده می شود 
ک��ه بر تارک ش��رکت های برتر ایران درخش��یده اند.  
ای��ن ش��رکت ها عبارتند از ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان )هلدینگ(، ش��رکت س��رمایه گذاری غدیر 
)هلدین��گ(، ش��رکت س��رمایه گذاری پارس آریان 
)هلدینگ(، ش��رکت گروه مپنا )هلدینگ(، ش��رکت 
سرمایه گذاری گروه توسعه ملی )هلدینگ(، شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر )هلدینگ(، ش��رکت فولاد 
خوزس��تان )هلدینگ(، ش��رکت مل��ی صنایع مس 
ایران )هلدینگ(، ش��رکت ف��ولاد هرمزگان جنوب، 
شرکت مادرتخصصی توسعه معادن و صنایع معدنی 
خاورمیان��ه )هلدینگ(، ش��رکت گس��ترش صنایع 
معدن��ی کاوه پارس )هلدینگ(، ش��رکت فولاد کاوه 
جنوب کیش، ش��رکت سرمایه گذاری توسعه معادن 
و فلزات )هلدینگ(، ش��رکت مجتمع فولاد خراسان 
)هلدینگ(، ش��رکت آهن و فولاد ارفع، شرکت سنگ 
آه��ن مرکزی ایران، ش��رکت تولیدی فولاد س��پید 
فراب کویر)هلدینگ(، ش��رکت گروه توسعه فراگیر 
فولاد خوزس��تان )هلدینگ(، شرکت سیمان فارس 
و خوزستان )هلدینگ(، ش��رکت فولاد آلیاژی ایران 
)هلدینگ(، ش��رکت مجتمع جهان فولاد سیرجان و 

شرکت فولاد سیرجان ایرانیان. 
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 گروه معدن: 
دومین نمایشگاه و همایش بین المللی معدن، 
صنایع معدنی و زنجیره تامین فولاد ۵ تا ۷ بهمن 
۹۸ در محل دانش��گاه آزاد اس��لامی س��یرجان 
برگ��زار می ش��ود. دور نخس��ت این نمایش��گاه 
س��ال گذشته و با حضور ش��رکت های معتبر در 
کرمان برگزار شد. با توجه به اینکه در سیرجان 
زنجی��ره تامین فولاد از س��نگ آهن تا محصول 
نهایی ش��مش و میلگرد تکمیل ش��ده و منطقه 
گل گهر نی��ز تولید کنن��ده بی��ش از ۵۰ درصد 
س��نگ آهن کشور است، امس��ال این نمایشگاه 
ب��ا مس��احتی بیش��تر و برنامه ری��زی بهت��ر در 
س��یرجان برگزار می شود تا شهرستان سیرجان 
به عنوان یکی از قطب های فولادی کشور معرفی 
ش��ود.  شرکت های بزرگ کش��ور از جمله گروه 
ف��ولاد مبارک��ه، فولاد هرم��زگان، ت��وکا فولاد، 
فولاد س��نگ مبارکه، ش��رکت های فولاد س��ازی 
مثل MMTE و ش��رکت ش��کوفا صنعت  پویا، 
ش��رکت ملی صنایع مس ایران، تامین کنندگان 
داخلی و خارج��ی و نمایندگان ایرانی برندهایی 
از ترکیه، هندوستان، سوئد، آلمان، نروژ و چین 
در این نمایش��گاه حض��ور دارند. ب��رای برپایی 
این نمایش��گاه از بهترین س��ازه چادری آلمانی 
استفاده شده است و این نمایشگاه در مساحتی 
حدود ۸ هزار مترمربع در محل پردیس دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد س��یرجان برگزار خواهد شد. 
ظرفیت های سیرجان به عنوان یک شهر معدنی 
و فولادی دلیل برگزاری این نمایش��گاه در این 

دوره به میزبانی سیرجان است. 
س�یمکس،فرصت�یب�رایدورزدن�

تحریم
بردی��ا امیرتیم��وری، دبی��ر برگ��زاری دومی��ن 
نمایش��گاه و همایش بین الملل��ی معدن، صنایع 
معدنی و زنجیره تامین فولادسیمکس  سیرجان، 
درباره ایده برگزاری این نمایش��گاه در سیرجان 
گفت: تکمی��ل زنجیره فولاد در اس��تان کرمان 
برای نخس��تین بار در کشور شکل گرفته است. 
ما در بخش��ی از فناوری در زمینه بومی س��ازی 
و داخلی س��ازی توانمند ش��دیم، اما بخش��ی از 
فناوری وارداتی اس��ت و بخش��ی را ه��م باید از 
تجربه   اس��تان هایی مثل اصفهان و خوزس��تان 
که سابقه بیشتری در این زمینه دارند، استفاده 
کنی��م.  وی با اش��اره ب��ه اینکه نمایش��گاه ها و 
رویدادهای زیادی در حوزه فولاد و معدن برگزار 
می ش��ود اما یک روی��داد ۱۰۰ درصد تخصصی 
که فق��ط به زنجیره تامبن فولاد مربوط باش��د، 
در کشور وجود نداش��ت، افزود: این ایده ای شد 
ت��ا در کرمان به عنوان قطب تولید س��نگ آهن 
و یک��ی از قطب های جدید صنع��ت فولاد، این 
نمایشگاه را برپا کنیم تا شرکت های گوناگونی از 
س��طح کشور حضور پیدا کنند و سطح تعاملات 
و همفک��ری ب��الا برود. امس��ال نیز ب��ه دعوت 
شرکت های منطقه گل گهر تصمیم گرفتیم این 
نمایشگاه را به سیرجان منتقل کنیم تا هر سال 

در سیرجان برگزار شود. 
امیرتیم��وری موثر عمل کردن تولید کنندگان 
در حوزه بومی سازی، تبادل تجربه ها و هم افزایی 
بین ش��رکت های گوناگون در حوزه بومی سازی، 
آش��نایی تامین کنن��دگان گوناگ��ون کش��ور با 
نیازهای کارخانه ه��ای فولادی را از جمله نکات 

مثبت این نمایشگاه و همایش عنوان کرد. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش مبنی بر دلیل 

انتخاب شهرس��تان س��یرجان به عن��وان محل 
برپایی نمایشگاه، گفت: باید پول توسعه در زمین 
توس��عه هزینه ش��ود. نمایش��گاه های گوناگونی 
برگ��زار می ش��ود اما ش��رکت ها نمی توانند همه 
کارشناس��ان را همراه خود ببرند. این نمایشگاه 
باعث می شود تامین کنندگان، تولیدکنندگان و 
بومی س��ازان و... از نزدیک با معدن بازدید کنند، 
کارشناس��ان منطقه نیز می توانند حضور داشته 

باشند. 
دبیر برگزاری همایش و نمایش��گاه سیمکس، 
درباره مشکلات برپایی این نمایشگاه بیان کرد: 
به دلیل نبود س��ایت نمایش��گاهی در شهرستان 
س��یرجان، باید از طریق سازه چادری نمایشگاه 
برگ��زار می ش��د که این ام��ر هزینه ه��ای ما را 
به ش��دت افزایش داد.  همچنی��ن کمبود هتل، 
مشکل دیگری است که امیدواریم در آینده این 
کمبودها برطرف ش��ود اگرچه تمام توان مان را 
به کار گرفتیم که نمایشگاه امسال هم از بالاترین 

استانداردهای کشوری برخوردار است. 
همافزاییدربومیسازیقطعات�

محم��د ایرانمن��ش، مدیر 
ام��ور  و  روابط عموم��ی 
بین الملل شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر نیز درباره 
س��یمکس  نمایش��گاه 
س��یرجان گف��ت: منطقه  
گل گهر و بیشتر شرکت های آن در این نمایشگاه 
حض��ور دارند و ب��ا توجه به اینک��ه بیش از ۴۰ 
درص��د ظرفی��ت تولی��دات کش��ور در زمین��ه 
س��نگ آهن و محص��ولات وابس��ته در منطق��ه 
گل گه��ر اس��ت، خواس��ته  تمامی ش��رکت های 

منطق��ه گل گه��ر ب��ود، که ای��ن نمایش��گاه در 
سیرجان برگزار شود. 

وی افزود: گل گهر به عن��وان یکی از پرچمداران 
صنعت س��نگ آه��ن و فولاد در این نمایش��گاه 
حضور پرقدرت��ی دارد و آخرین دس��تاوردهای 
خ��ود در تکمیل زنجی��ره فولاد، بومی س��ازی، 
مهندس��ی معک��وس قطعات، پروژه ه��ای حوزه 
مس��ئولیت  اجتماع��ی مانند پ��روژه انتقال آب 
خلیج فارس، بیمارستان گل گهر و فاضلاب را به 
نمایش خواهد گذاش��ت. در کن��ار این برنامه ها، 

همایش های تخصصی هم برگزار خواهد شد. 
مدی��ر روابط عمومی و امور بین الملل گل گهر در 
ادامه اظهار کرد: چندین ش��رکت سیرجانی که 
در ساخت قطعات در سیرجان فعالیت می کنند 
با حمایت ویژه گل گهر در این نمایشگاه خواهند 
بود و دستاوردهای شان را به نمایش می گذارند.  

به گفته  ایرانمنش، یکی از اهداف اصلی ش��رکت 
گل گهر شناس��ایی و جذب ش��رکت هایی است 
که توانایی بومی س��ازی و س��اخت قطعات مورد 
نیاز گل گهر را دارند. از س��وی دیگر، صنعتگران 
س��یرجان، اس��تان و سراسر کش��ور با بازدید از 
نمایشگاه می توانند اطلاعات جامعی از نیازهای 

قطعات منطقه گل گهر به دست می آورند.  
به گفت��ه ایرانمن��ش، در حاش��یه و همزم��ان با 
برگزاری نمایشگاه ۲ کارگاه نیز با عنوان کارگاه 
آموزش��ی صنایع معدنی و توس��عه پایدار برای 
اصحاب رس��انه ازس��وی امین ش��ول سیرجانی 
و یک کارگاه آموزش��ی ازس��وی علیرضا کتابدار 
با عنوان کارگاه پویش رس��انه ای برای بنگاه های 

معدنی برگزار می شود. 

تب�ادلاطلاع�اتبینش�رکتهای�
منطقهگلگهر

ش��رکت س��نگ  آه��ن گهرزمی��ن، ب��ا هدف 
اس��تخراج و بهره برداری از معادن س��نگ آهن، 
همچنین تولید کنس��انتره و گندله در راس��تای 
تامی��ن زنجیره فولاد کش��ور نقش آفرینی فعال 
دارد. درحال حاضر آخرین محصول تولیدی این 
شرکت کنسانتره با عیار ۶۸/۵ درصد است. این 
ش��رکت با ش��رکت های فولادی ارتب��اط دارد.   
باب��ک رحیمی��ان، مدی��ر 
ش��رکت  روابط عموم��ی 
درب��اره  نی��ز  گهرزمی��ن 
ش��رکت  برنامه  ه��ای 
گهرزمی��ن در همای��ش و 
س��یمکس  نمایش��گاه 
س��یرجان، گف��ت: ش��رکت گهر زمین بن��ا دارد 
تمامی اقدام هایی که تاکنون انجام داده را به طور 
کلی و با رویکرد اصلی بومی سازی نمایش دهد.  
وی افزود: کس��انی که در بخش بومی سازی در 
گهرزمی��ن فعالی��ت می کنند در این نمایش��گاه 
مس��تقر هس��تند و تمامی اقدام هایی که موفق 
بوده و برای نخس��تین بار در کشور اتفاق افتاده، 
همچنی��ن بعضی از تجهیزات س��اخته ش��ده را 
به طور آنلاین به وسیله تصویر و تلویزیون شهری 
نمای��ش داده و حتی تصویری از معدن را به طور 

زنده در این نمایشگاه خواهیم داشت.  
وی در ادام��ه بیان ک��رد: تمام��ی واحدهای 
ش��رکت گهرزمین در نمایش��گاه حض��ور دارند 
و آم��اده پاس��خگویی و ارائه اطلاعات هس��تند.   
رحیمیان درب��اره اینکه آیا نمایش��گاه می تواند 
موج��ب توس��عه بومی س��ازی ب��رای ش��رکت 
گهرزمین شود، گفت: صددرصد چنین انتظاری 
داریم. تبادل اطلاعات بین ش��رکت های منطقه 
گل گهر مهم است و می توانیم با تبادل اطلاعات 
به جای ساخت قطعات جداگانه، یک دستگاه را 

به طور کامل بومی سازی کنیم. 
فرصتخوبنمایشگاهسیمکس�

از دیگ��ر ش��رکت هایی که در این نمایش��گاه 

حضور فعال خواهد داش��ت، مجتمع جهان فولاد 
سیرجان است. 

این شرکت توانس��ته به محصول نهایی یعنی 
ش��مش فولادی دس��ت یاب��د و در این همایش 

برنامه های گوناگونی تدارک دیده است. 
به گفته مسعود میرمحمدی، 
مدی��ر ح��وزه مدیر عامل و 
این  روابط عموم��ی  مدی��ر 
ش��رکت، رویداد بزرگی در 
سیرجان در حال رخ دادن 
نمایش��گاه  ای��ن  و  اس��ت 
فرصت بسیار خوبی است که صنایع پایین دستی 
فولاد در شهرس��تان س��یرجان شکل بگیرد. وی 
ادام��ه داد: به طورقطع با وج��ود چنین صنایعی 
شاهد اشتغالزایی بس��یار خوبی در صنعت فولاد 

خواهیم بود. 
در� حض�ور مح�ور بومیس�ازی

نمایشگاه
ش��رکت گهر همکار از ش��رکت های معدنی و 
صنعتی است که در این نمایشگاه حضور خواهد 
داش��ت. عمده فعالیت این ش��رکت اس��تخراج 
س��نگ آهن، باطله برداری در مع��ادن، خردایش 
و دانه بن��دی س��نگ آهن اس��ت ک��ه خ��وراک 

کارخانه های کنسانتره را تامین می کند. 
حمید کشاورز، مدیر کارگاه شرکت گهر همکار 
درب��اره ه��دف از حضور در این نمایش��گاه بیان 
کرد: بحث بومی س��ازی قطعات مصرفی و مورد 
نیاز ش��رکت هایی که در مجموع��ه فولادی کار 
می کنند، مهم است. گهرهمکار قطعات مصرفی 
ش��رکت را به نمایش می گذارد.  ازجمله قطعات 
ریخته گری و قطعاتی که س��اختگی هس��تند و 
ماش��ین کاری لازم دارند.  ش��رکت های سازنده 
قطعات ب��ا ش��رکت های معدنکاری ب��زرگ در 
اس��تان کرمان آشنا  شوند و ببینند شرکت هایی 
مث��ل گهر همکار چه ماش��ین آلات معدنی دارد. 
گهرهمکار نیز می تواند با س��ازنده های محلی و 
بومی در استان آشنا ش��ود و از تامین کنندگان 

داخلی یک سری قطعات  را تامین کند. 

 گروه معدن: 
مدیرعامل شرکت مس در جمع سهامداران مس در مجمع 
فوق العاده گفت: خوش��حال هس��تیم که هرچند نرخ جهانی 
مس نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل ۴۰۰دلار به ازای هر 
تن کاهش داش��ته، اما میزان فروش شرکت در ۹ ماه نخست 
امس��ال نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته ۱۲۸درصد رشد 
داشته اس��ت.  به گزارش مس پرس، اردشیر سعدمحمدی با 
 EPS اع��لام این خبر، افزود: همچنین موفق ش��دیم میزان
ش��رکت که در تعدیل دوم اعلام کردیم و ۱۱۱ تومان اعلام 
ش��ده بود را ۹ ماه نخس��ت امس��ال محقق و نسبت به سال 

گذشته ۱۲۸ درصد سود کسب کنیم. 
 س��عدمحمدی بیان کرد: امیدواریم در ۳ ماه پایانی س��ال 
به گونه ای عمل کنیم که رکوردهای خوبی در تاریخ ش��رکت 
مس ثبت ش��ود. میزان فروش شرکت مس در ۹ ماه نخست 
امس��ال ۱۶۰۲۰ میلیارد تومان بود که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۱۳۵ درصد افزایش داشته است.
 مدیرعامل ش��رکت م��س عنوان کرد: ای��ن میزان فروش 
در ش��رایطی محقق شد که برخی ش��رکت های بزرگ مانند 
کودلکو در ۹ ماه نخس��ت ۲۰۱۹ )س��ال گذشته میلادی( با 
کاهش ۱۸ درصدی فروش و کاهش ۷ درصدی تولید روبه رو 

شدند. 
س��عدمحمدی ادامه داد: همچنین میزان فروش ش��رکت 

مس در ۹ ماه نخس��ت امس��ال ۱۶۰۲۰ میلی��ارد تومان بود 
که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته ۱۳۵ درصد افزایش 

داشته است.  
مدیرعامل شرکت با بیان اینکه افزایش حجم تولید شرکت 
و ن��رخ ارز بر این س��ودآوری مؤثر بوده، گف��ت: تولید کاتد 
ش��رکت مس در این بازه زمانی ۱۹۰ ه��زار تن بوده که ۲۱ 
درص��د بالاتر از برنامه و ۶ درصد بالاتر از تولید ۱۷۹ هزارتن 

در مدت مشابه سال گذشته است.  
س��عدمحمدی با اش��اره به بازدهی ۲۶۳۲ درصدی سهام 
ش��رکت مس در ۱۴ س��ال گذش��ته گفت: از ابتدای امسال 
تاکنون س��هام ش��رکت مل��ی صنایع م��س ای��ران بازدهی 
۱۰۵درص��دی باوج��ود کاهش ۵درصدی ن��رخ جهانی مس 
نصیب سهامدارانش کرده اس��ت.  همچنین میانگین سالانه 
بازده��ی س��هام ش��رکت از بدو پذی��رش در ب��ورس حدود 

۱۸۸درصد بوده است که رقم چشمگیری نسبت به بازارهای 
مشابه به ش��مار می رود.  وی به رش��د دو برابری ارزش بازار 
مس در بورس از ابتدای امسال اشاره و اظهارکرد: ارزش بازار 
ش��رکت در ابتدای امس��ال ۳۰هزار میلیارد تومان بود که در 
تاریخ ۲۵دی  امسال به حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان رسید.  
س��عدمحمدی با عنوان اینکه در ۴ سال آینده ۲.۵میلیون 
تن به تقاضای مس محتوی معدنی افزوده خواهد شد، گفت: 
هدف م��ا علاوه بر در اختیار گرفتن بخش��ی از این تقاضای 
جهانی قرار گرفتن در فهرس��ت ۱۰ ش��رکت برتر تولید مس 
است که این اتفاق با توجه به طرح های توسعه ای که تعریف 

کرده ایم، در دسترس است.  
مدیرعامل ش��رکت مس ادامه داد: ما با حدود ۴.۱۵درصد 
ذخای��ر مس جهانی، فق��ط ۱.۵درصد از تولی��د مس جهان 
را در اختی��ار داریم که ب��ا توجه به این می��زان ذخایر عدد 

چشمگیری نیست.  
وی اضافه کرد: با در نظر گرفتن حجم اکتش��افات جدید و 
افزایش ذخایر با طرح های توسعه را با سرعت دنبال کنیم تا 

از رقابت در بازار جهانی مس عقب نمانیم. 
گفتنی اس��ت، در پایان این مجمع با تصویب سهامداران، 
س��رمایه ش��رکت مس ب��ا افزای��ش ۳۰درص��دی از ۷ هزار 
و۸۰۰میلیارد تومان به ۱۰هزار و ۱۴۰میلیارد تومان افزایش 

یافت. 

درمجمعفوقالعاده

اردشیرسعدمحمدی:شرکتملیصنایعمسایراندرمسیررشدوتوسعهقراردارد

»فملی«بهطوررسمی۱۰هزارمیلیاردتومانیشد

بردیا امیرتیموری: باید پول توسعه در زمین توسعه 
هزینه شود. نمایشگاه های گوناگونی برگزار می شود 

اما شرکت ها نمی توانند همه کارشناسان را همراه خود 
ببرند
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روی خط خبر

لزوم تمرکز بیشتر بر فلزات غیرآهنی
در دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد

 داخلی سازی ۴هزار قطعه 
در مبارکه

فولاد مبارکه اصفهان به عنوان پیشتاز بومی سازی 
در صنعت فولاد کش��ور، س��اخت داخ��ل قطعات و 
تجهیزات را از س��ال ۸۰ به صورت ساختاریافته در 
داخل این مجموعه نهادینه کرده اس��ت. به گزارش 
ایمیدرو مبارکه با رس��یدن به مرحله بلوغ و گذر از 
آن در س��ال رونق تولید مل��ی گامی بلند در جهت 
بومی س��ازی فرآیند های خطوط تولی��د به منظور 
دس��تیابی به دانش فنی آنها برداشته است. نتایجی 
که از اقدامات این فولاد س��از بزرگ به دس��ت آمده 
می ت��وان ب��ه خودکفایی کش��ور در زمینه طراحی 
و س��اخت خط��وط تولی��د و کاهش وابس��تگی به 
کشور های خارجی، دس��تیابی به دانش فنی تولید 
فولاد، ایجاد و افزایش اشتغال و جلوگیری از خروج 
ارز اش��اره ک��رد. درحال حاضر گروه ف��ولاد مبارکه 
پیش��رو در انجام فرآیند بومی سازی در جهت تامین 
قطعات و تجهیزات و همچنین بومی س��ازی فرآیند 
خطوط تولید در کش��ور اس��ت. این ش��رکت ایجاد 
ش��رایط تامین پایدار، اقتص��ادی، کیفی و به موقع 
اق��ام م��ورد نیاز خطوط تولی��د را از طریق فرآیند 
بومی س��ازی و همچنین بومی سازی فرآیند خطوط 
تولید، به عنوان خط مشی خود در بومی سازی قرار 
داده اس��ت. این رویکرد ب��ا هدف تامین حداقل ۸۵ 
درص��د قطعات یدکی و تجهی��زات، ۹۲ درصد مواد 
مصرف��ی و ۷۰ درصد مواد اولی��ه و انرژی مورد نیاز 

فولاد مبارکه از داخل کشور تا پایان امسال است.
بنابر این گزارش، بومی سازی در فولاد مبارکه به دو 
صورت بومی سازی قطعات و تجهیزات و بومی سازی 
خطوط و فرآیندهای تولید دنبال می ش��ود. مبارکه 
سال گذشته معادل ۸۸ میلیارد تومان صرفه جویی 
ارزی در بومی سازی داشته است و رقم صرفه جویی 
امس��ال ب��ه ۱۲۴ میلیارد تومان می رس��د. تاکنون 
۴هزار قطعه در مبارکه بومی س��ازی شده است. این 
درحالی اس��ت که مبارکه تا قبل از س��ال ۹۷، ۵۰ 
درصد قطعات مورد نیاز خود را داخلی سازی کرد و 
بعد از اعمال تحریم ها در ماه های گذشته ۸۰ درصد 
نیاز به قطعات این فولادساز ساخت داخل شد. فولاد 
مبارکه تولید داخلی قطعات و تجهیزات را از س��ال 
۸۰ به صورت ساختار یافته در این مجموعه نهادینه 
ک��رده و با گ��ذر از این مرحله، قصد دارد دانش فنی 

خطوط تولید را نهادینه کند.

پیشرفت گل گهر 
درکنسانتره سازی و 

گندله سازی
در مجموع��ه گل گه��ر ۱۰ گام ب��ه منظور تحقق 
اقتص��اد مقاومتی تعریف ش��ده که در دس��ت اجرا 
هستند. یکی از مهم ترین این گام ها، رویکرد ساخت 

داخل است.
 بدی��ن منظور در مجموعه گل گهر، واحدی تحت 
عنوان مهندسی معکوس و ساخت داخل تشکیل و 

دو هدف ذیل آن تعریف شده است. 
این دو هدف ش��امل »بومی سازی قطعات خرید 
خ��ارج« و »کمک به توس��عه توان صنعتی اس��تان 
کرم��ان« اس��ت. ب��ه منظور دس��تیابی ب��ه این دو 
هدف، ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در ریسک 
بومی س��ازی قطعات، با س��ازندگان داخل کشور و 

شرکت های دانش بنیان سهیم شده است. 
ش��رکت فوق ب��ا تامین مالی هزینه م��واد اولیه و 
س��ازنده اقدام به ساخت قطعه یا تجهیز کرده است. 
بر این اس��اس طی یک سال گذش��ته براساس این 
مکانی��زم، گل گهر ب��ه دس��تاوردهای قابل توجهی 
در حوزه بومی س��ازی رس��یده و برخی نیز در حال 
س��اخت داخل هس��تند. از مهم تری��ن این قطعات 
می ت��وان ب��ه »پینی��ون کرانوی��ل دامپ ت��راک«، 
»کاب��ل فش��ار قوی ش��اول معدن«، »برد مش��عل 
گندله س��ازی«، »روکش لاس��تیک دامپ تراک«، 
»بوته کوره تونل��ی«، »مجموعه بلوک هیدرولیکی 
دامپت��راک ها« و »کارتریج«، »فلومتر اس��اری« و 
قطعات میکسر گندله سازی و... اشاره کرد. همچنین 
ساخت سیکلوسایزر، دستگاه تست FZG، سیستم 
پردازش تصویر دیسک های گندله سازی، مجموعه 
گاردان و چهارشاخ دامپتراک در دست بومی سازی 
اس��ت. همچنین از مهم تری��ن پروژه های اصاحی 
واح��د اصاح خط��وط تولید گل گهر نی��ز می توان 
ب��ه بح��ث ریکایمرس��نگ، ریکایمر کنس��انتره، 
میکس��رهای کارخانه گندله س��ازی و غبار کارخانه 
تغلیظ اش��اره کرد. به طور کلی شرکت گل گهر، در 
بخش کنسانتره ۹۰ درصد، احیا مستقیم ۵۰ درصد 
و بخش گندله س��ازی ح��دود ۶۵ درصد قطعات را 
داخلی س��ازی کرده است. شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر ساخت ۱۵۰ قطعه کلیدی مورد نیاز خود را 

در شمار برنامه ها قرار داده است.

 منیر حضوری: 
 دومین همایش و نمایش��گاه معادن و صنایع 
فلزات غیرآهنی )اکتش��اف، استخراج و فرآوری( 

دیروز در هتل المپیک تهران افتتاح شد.
این نمایش��گاه بر اکتشاف، استخراج و فرآوری 
فل��زات غیرآهن��ی تاکی��د دارد. در این همایش 
۳روزه که تا اول بهمن ادامه دارد، ش��اهد حضور 

مهمان های داخلی و خارجی هستیم. 
اهداف این همایش چه در حوزه اکتشاف و چه 
در اس��تخراج و فرآوری این است که حرف های 
جدی��دی مطرح ش��ود. س��خنرانی ، کارگاه های 
تخصصی و آموزش��ی جزو برنامه های اصلی این 

همایش هستند. 
جایگاه غیرآهنی ها را ارتقا دهیم  �

محمد آقاجانلو، معاون طرح های توسعه معدن 
و صنای��ع معدن��ی ایمی��درو در دومین همایش 
تخصص��ی مع��ادن و صنای��ع فل��زات غیرآهنی 
)اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری( با م��روری بر 
وضعیت غیرآهنی ها در کش��ور گفت: از آنجایی 
که کشور ما در حوزه مواد معدنی جزو کشورهای 
رده ب��الای دنیا ب��وده و رتبه دوازده��م را دارد،  
معدن و صنایع معدنی باید بتواند جایگاه بهتری 

در اقتصاد داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه باید سهم معدن را افزایش 
دهیم،  گفت: س��هم مع��دن در تولی��د ناخالص 
داخلی امریکا کمتر از ۵ . ۰ درصد اس��ت اما وقتی 
به ح��وزه صنایع معدنی می رس��د به حدود ۱۵ 
درصد س��هم افزایش پیدا می کند؛ بنابراین سهم 
صنایع معدنی و معادن هم با داش��تن ذخیره ای 

بیش از ۵۰میلیارد تن باید بیش از این باشد. 
او با اشاره به اینکه باید تمرکز بیشتری بر حوزه 
فلزات غیرآهنی داشته باشیم،  اظهار کرد: به طور 
مث��ال در حوزه مس با ۴ درصد ذخایر دنیا، تنها 
یک درصد تولید دنیا را به خود اختصاص داده ایم.
 همچنی��ن در حوزه روی ب��ا بیش از ۵ درصد 
ذخیره جهانی، ۱.۶ درصد تولید این فلز را داریم. 
در کات��د مس نی��ز ۲۵۰ هزار ت��ن تولید داریم 
درحالی که ظرفیت کش��ور حدود ۴۵۰ هزار تن 
است بنابراین باید به افزایش ظرفیت های معدنی 

کشور توجه کنیم.  
مع��اون طرح ه��ای توس��عه مع��دن و صنایع 
معدنی ایمیدرو در ادامه با اش��اره به اقدامات این 
سازمان در حوزه اکتش��اف گفت: ایمیدرو ۶۵۰ 
ه��زار کیلومتر مربع را در قالب پهنه ها در اختیار 
دارد که اکتش��اف ۴۳ درص��د آن را انجام داده و 
اکتش��اف باقیمانده آن را تا یک س��ال آینده به 

پایان می رساند. 
در این حوزه ۴۰۰ محدوده امیدبخش به دست 
آمده که ۷۴ پروژه اکتش��افی از آن تعریف و۴۰ 

پروانه معدنی صادر شده است. 
آقاجانلو درخصوص توس��عه مع��ادن از طرف 
این س��ازمان نیز گفت: یک��ی از اهداف ایمیدرو 
اشتغالزایی اس��ت بنابراین ۱۲۰۰معدن کوچک 
غیرفعال در س��طح کشور شناس��ایی و عملیات 
احی��ا در بی��ش از ۱۰۰ مع��دن از ابتدای س��ال 
آغاز ش��ده است. البته برای توس��عه این معادن 
به ماش��ین آلات نیاز داریم که ایمی��درو در این 
ب��اره برنامه هایی دارد. در این ح��وزه ایمیدرو از 
استارت آپ ها حمایت می کند تا ضریب اشتغال، 
ماش��ین آلات و بهره وری این مع��ادن را افزایش 

دهد. 
او با بیان اینکه ایمیدرو در کنار تولیدکننده ها 
است،  گفت: ما مشکاتی از قبیل افزایش حقوق 
دولت��ی، عوارض و ... را می بینیم و در کنار بخش 
خصوصی هس��تیم. بخش خصوص��ی نکته های 
دقی��ق و بحقی را مط��رح می کند و ما هم به آن 
ب��اور داریم که باید برخی تصمیم ها چکش کاری 

شود. 
او به طور مثال به بحث خام فروش��ی و افزایش 
ع��وارض صادراتی اش��اره کرد و گف��ت: تعریف 
دقیقی از خام فروش��ی وجود ندارد و این تعریف 

باید دقیق تر انجام شود. 

برای مصرف عناصر نادر برنامه ریزی  �
کنیم

غامرضا ماطاهری، مدیر آموزش، پژوهش و 
فناوری ایمیدرو نیز در دومین همایش تخصصی 
مع��ادن و صنای��ع فل��زات غیرآهنی )اکتش��اف، 
اس��تخراج و فرآوری( درب��اره عناصر نادر خاکی 
صحبت کرد و گفت: مطالعات درباره این عناصر 
از سال ۱۳۹۲ به طور جدی مورد توجه ایمیدرو 

قرار گرفته است. 
او با اشاره به کشورهایی که این ذخیره معدنی 
را در اختیار دارند گفت: چین،  برزیل، روس��یه و 
اس��ترالیا از جمله کشورهایی هستند که در رتبه 
ب��الای تولید قرار دارند و بیش��ترین متقاضی در 
این حوزه نیز کش��ورهای چین، ژاپ��ن و امریکا 

است. 
مدیر آم��وزش، پژوه��ش و فن��اوری ایمیدرو 
با اش��اره به اینکه تنوع محص��ولات در این ماده 
معدنی زیاد اس��ت به اهمیت اس��تفاده از عناصر 
نادر خاک��ی در حوزه های مختل��ف حمل ونقل، 
باتری خودروهای هیبریدی و الکترونیکی اشاره 
و اظهار کرد: در س��ال ۲۰۲۰ حدود ۱۸ میلیون 
خ��ودرو در اتحادیه اروپا تولید می ش��ود که در 
س��ال ۲۰۳۰ به ۲۲ میلیون می رس��د که نشان 
می ده��د بازار جدیدی ب��رای عناصر نادر خاکی 

ایجاد می شود. 
ماطاه��ری با اش��اره به وضعی��ت عناصر نادر 
خاک��ی در ایران گفت: آنومالی های امیدبخش��ی 
در ایران مرکزی، ش��مال ش��رق و ش��مال غرب 
کش��ور معرفی شده است. در حوزه ایران مرکزی 
و  آنومالی ۵ ساغند حدود ۲۴ هزار کیلومتر پهنه 
داش��تیم و عملیات اکتشاف را در آن حوزه انجام 
داده ایم. او تاکید کرد: باید توجه کنیم مهم ترین 
ذخی��ره عناصر نادر خاکی کش��ور ه��م در این 

محدوده قرار دارد. 
مدیر آم��وزش، پژوه��ش و فن��اوری ایمیدرو 
درباره چش��م انداز عناصر نادر خاکی نیز گفت: با 
توجه به اطاعات اکتش��افی موجود، این عناصر 
در کش��ور ما خال��ص نبوده و به هم��راه آهن و 
فس��فات، غنی ش��دگی ضعیفی دارند؛ در نتیجه 
رقابت پذیری ما با جهان قابل مقایس��ه نیست اما 
به دلیل استراتژیک بودن می توانیم برای مصارف 

داخلی آنها برنامه ریزی کنیم.

لزوم تقویت هم افزایی �
س��یدرضا عظیم��ی، مدی��ر اجرای��ی احی��ا و 
فعال س��ازی معادن کوچ��ک در دومین همایش 
تخصص��ی مع��ادن و صنای��ع فل��زات غیرآهنی 
)اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری( ب��ا بیان اینکه 
طرح احیای معادن کوچک را خانه معدن و اتاق 
بازرگانی مطرح کردند، گفت: در ادامه این طرح 
مثبت س��ال ۱۳۹۸ طرح احیای معادن کوچک 
را ب��ا عنوان اقتص��اد مقاومتی دنب��ال کردیم. از 
آنجای��ی که این ط��رح نگاه جدی��دی را مطرح 
می کند و ویژگی آن مش��ارکت بخش خصوصی 
در حوزه معدن است بنابراین در راستای توسعه 

معدنکاری کشور است.
مدیر اجرایی احیا و فعال سازی معادن کوچک 
با اش��اره به اقداماتی که در این مدت انجام داده 
اس��ت،  اظهار ک��رد: تا امروز ۱۱۳مع��دن را احیا 
کرده ایم که نش��ان می دهد توانسته ایم بخشی از 
احیای ۱۵۰معدن را عملیات��ی کنیم. همچنین 
بی��ش از ۱۲۰۰ مع��دن را شناس��ایی کرده ایم و 
تع��داد زیادی پ��روژه را انجام داده ای��م تا کار را 

پیش ببریم.
عظیم��ی با تاکید بر اینکه ب��ه کار گروهی در 
معدن باید توجه بیش��تری ش��ود،  تصریح کرد: 
هرچن��د در گذش��ته نگرانی های��ی درب��اره کار 
مش��ارکتی وجود داشته است اما امروز از تمامی 
روش های ارائه همکاری استقبال می شود و باید 
هم افزای��ی را تقویت ک��رد؛ بنابراین بیش از ۵۰ 
مجموعه س��رمایه گذار به ما مراجع��ه کرده اند و 
حاضر به مش��ارکت هستند.  مدیر اجرایی احیا و 
فعال سازی معادن کوچک به لزوم رفع بروکراسی 
اداری به عنوان حلقه گمشده بخش معدن اشاره 
کرد و گفت: باید در راستای حل مشکات معدن 
از جمله رفع بروکراس��ی و رشد شفافیت حرکت 
ک��رد. باید بتوانیم با بخ��ش خصوصی هم افزایی 
داشته باشیم تا از داشته ها استفاده کنیم. در این 
روند فرصت های زی��ادی در بخش معدن وجود 
دارد که بهتر است آنها را بشناسیم.  عظیمی در 
پایان با تاکید بر اینکه باید معدن را با هنر تلفیق 
کرد،  ادام��ه داد: باید معدن را با فرهنگ، هنر، و 
فناوری ترکیب کنیم. به طور مثال برق و ش��مع 
را در س��نگ نمک گذاش��ته و ترکیبی از هنر و 
معدن را ارئه می دهند. بنابراین چنین روش هایی 

باعث می شود محصولات معدنی را بتوانیم توسعه 
بدهیم.
س�هم غیرآهنی ه�ا در ی�ک زندگی  �

استاندارد
به��رام ش��کوری، رئی��س کمیس��یون معادن 
و صنای��ع معدن��ی ات��اق بازرگانی ای��ران نیز در 
دومین همایش تخصصی معادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( با عنوان 
بررس��ی ذخایر معدنی کش��ور به ایراد سخنرانی 
پرداخ��ت و اظهار کرد: کش��ور م��ا یک درصد از 
جمعی��ت،  مس��احت و ذخایر معدن��ی دنیا را به 
خود اختصاص داده اس��ت. بر اس��اس محاسبات 
USGS  امریکا و مرکز آم��ار ایران ارزش منابع 
طبیعی کش��ور ۳ . ۲۷ تریلیون دلار ارزیابی شده 
است و ایران در رتبه پنجم دنیا قرار دارد. بخشی 
از منابع طبیعی معدن است که رتبه مناسبی را 
به خود اختصاص داده است.  شکوری با اشاره به 
اهمیت غیرآهنی ها گفت: ۲۵ درصد اکتش��افاتی 
ک��ه در دنیا صورت می گیرد در حوزه فلزات پایه 
یا غیرآهنی ها اس��ت؛ بنابراین این حوزه هر چه 
روند افزایش��ی پیدا  کند، رغب��ت و انگیزه برای 
سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف و استخراج این 
کانی ها افزایش می یابد.  او تاکید کرد: سهم فلزات 
پایه در زندگی بش��ر زیاد است، به نحوی که در 
یک زندگی استاندارد و ازمجموع بخش عمده ای 
از ۱۴۰۰ تن موادی که در یک زندگی متوس��ط 
اس��تفاده می کنیم به فلزات پایه اختصاص دارد 
ک��ه در محصولات مورد اس��تفاده ما وجود دارد.  
رئیس کمیس��یون معادن و صنای��ع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران در ادامه با بررس��ی وضعیت مس 
در کشور تصریح کرد: مس محتوایی که به عنوان 
ذخیره در دنیا وجود دارد حدود۸۳۰ میلیون تن 
و س��هم م��ا از آن حدود ۳۴ میلیون تن اس��ت. 
هرچند در گذش��ته ذخیره ما کم بود اما اخیرا با 
اکتشافاتی که در ش��رکت ملی مس ایران اتفاق 
افتاده، ذخیره مان به ۱ . ۴درصد ارتقا یافته است. 
وی تاکی��د کرد: این افزایش، خبر خوبی اس��ت 
ک��ه می تواند در دیگر حوزه ها ه��م اتفاق بیفتد.  
شکوری در حوزه  استخراج مس نیز گفت: از ۲۱ 
میلیون تن تولید مس��ی ک��ه در دنیا وجود دارد 
۲۹۶ هزار تن را در کش��ور داریم. نکته مهم این 
است که از ظرفیت هایی که در کشور برای تولید 
مس ایجاد شده ما سهم کمتری داریم. البته این 
مهم در تم��ام فلزات وجود دارد که از ظرفیت ها 
کمتر اس��تفاده می کنیم. ما نس��بت به دنیا یک 
سوم ذخایر خود را استخراج می کنیم درحالیکه 
متوسط این عدد برای کشورهای دیگر ۵ درصد 
اس��ت.  رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران ب��ه چالش های حوزه معدن 
اشاره کرد و گفت: بخش��نامه های متعدد، موانع 
صادرات��ی و ... می توان��د راه را بر تولیدکنندگان 

ببندد. 
وی ب��ا بیان اینکه ب��اور دارم عوارض صادراتی 
تمامی بخش ه��ا را تحت تاثیر قرار داده اس��ت، 
گف��ت: اعمال این عوارض ایراد قانونی دارد که از 
آن جمله می ت��وان به تبصره ۱۱ ماده ۳۵ قانون 
رفع موانع تولید، ماده ۳۷ قانون رفع موانع تولید 
و  ماده ۲ و ۳ قانون بهبود مستمر محیط کسب و 
کار اش��اره کرد. این مواد قانونی تصریح می کنند 
که هر تصمیمی باید با مشورت بخش خصوصی 

باشد و مبنای کارشناسی داشته باشد. 
او در پایان با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری 
موجب رشد فساد و رانت می شود اظهار کرد: اگر 
بخواهیم معدن توسعه پیدا کند باید اجازه بدهیم 
فعالان با س��رعت بیش��تری در حوزه اکتشاف و 

سرمایه گذاری پیش بروند.
باید غیرآهنی ها درکنار هم بایستند �

علی صریحی، رئیس انجمن صنفی معدنکاران 
س��رب و روی نیز در دومی��ن همایش تخصصی 
مع��ادن و صنای��ع فل��زات غیرآهنی )اکتش��اف، 
اس��تخراج و فرآوری( با اشاره به دو شعار انجمن 
معدن��کاران  اظهار کرد: مس��ئولان دولتی باید تا 
جایی که ممکن اس��ت، تصمیم��ات را به بخش 
خصوص��ی واگذار کنند تا فض��ا برای حضور آنها 
فراهم شود. مس��ئله دیگر اینکه انجمن ما سعی 
ک��رده تکروی نکند و در کار صنفی خود تنها به 

منافع فردی توجه نکند. 
صریح��ی با اب��راز خرس��ندی از اینکه انجمن 
صنفی مس در کش��ور ش��کل گرفته است،  بیان 
ک��رد: امیدواریم برای فل��زات دیگر هم انجمنی 
تخصصی شکل گیرد تا اتحادیه ای تشکیل دهیم 
و بتوانیم به واسطه آن حرفی برای گفتن داشته 

باشیم.  
وی با بیان اینک��ه غیرآهنی ها در اقصی نقاط 
کشور پراکنده هس��تند،  ادامه داد: از آنجایی که 
غیرآهنی ها کوچک و در مناطق مختلف کش��ور 
پراکنده هستند، به همین خاطر می توانند عامل 
رشد اشتغال در مناطق مختلف باشند و در جهت 

رشد اقتصادی نقش مهمی ایفا کنند. 
صریح��ی در ادامه  اظهار کرد: غیرآهنی ها باید 
دست به دس��ت هم داده و نگویند که تعدادمان 

کم است و نمی شود کاری انجام داد.
اهمیت غیرآهنی  ها �

محم��ود بندرچی نیز در ای��ن همایش درباره 
اینکه ضرورت برگزاری این همایش تا چه اندازه 
است، اظهار کرد: درحال حاضر یکی از ارزآورترین 
مواد معدنی مس اس��ت که جزو صنایع س��رآمد 
به شمار می رود. ممکن است   های و هوی صنعتی 
مانن��د فولاد زیاد باش��د اما فلزات��ی مانند مس، 
آلومینیوم و طا هم می توانند ارزش افزوده بالایی 
داش��ته باشند. با وجود این شاهدیم که کمتر به 

آنها پرداخته  شده است.
مدیرعامل ش��رکت رس��تاک پادوی��ژن درباره 
اساس��ی ترین مش��کل صنایع فل��زات غیرآهنی 
گفت: بیشترین مشکل در بخش اکتشاف است؛ 
چراکه اکتشاف به طور کامل در زمینه این فلزات 

انجام  نشده است.
وی اف��زود: گم��ان نمی کن��م بی��ش از ۱۰ تا 
۱۵درص��د اکتش��اف های کش��ور در ح��وزه این 
فلزات انجام شده باش��د. البته در حوزه استخراج 
و فرآوری نیز مشکاتی وجود دارد، این در حالی 
اس��ت که بالاترین ارزش افزوده را فرآوری ایجاد 
می کند ک��ه باید در این حوزه بس��یار کارکنیم. 
از س��وی دیگ��ر به دلی��ل تحریم ه��ا در بخ��ش 

ماشین آلات با مشکاتی روبه رو هستیم.
بندرچی تاکی��د کرد: همچنی��ن فناوری های 
واحده��ای ف��رآوری در برخ��ی صنایع بس��یار 
قدیمی ش��ده و نیازمند روزآمدی است. از سوی 
دیگر باید بیش از پیش این واحدها را به س��مت 
ص��ادرات س��وق داد. ه��ر چند در ای��ن حوزه ها 
بخش خصوصی پیش��روتر از بخش دولتی است 
و درحقیقت می تواند الگ��وی خوبی برای بخش 

دولتی قلمداد شود.

بهرام شکوری: 25درصد اکتشافاتی که در جهان 
انجام می شود در حوزه فلزات پایه یا غیرآهنی هاست؛ 

بنابراین توجه بیشتر به این حوزه، رغبت و انگیزه برای 
سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف و استخراج این کانی ها 

را افزایش می دهد
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 ظرفیت های کوچک 
زمینه رشد بیشتری دارند 

کم نیس��تند واحدهای فولادی کوچکی که 
با توان بخش خصوصی واقعی اداره می ش��وند 
و به درس��تی توانس��ته اند که در مس��یر بومی 
ش��دن، گام های مهمی بردارند، اما موضوع آن 
اس��ت که توان شرکت های بخش خصوصی در 
زمینه بومی سازی آن گونه که باید و شاید دیده 
نمی ش��ود، در حالی که این شرکت ها علاوه بر 
بومی س��ازی در زمینه قطعات توانس��ته اند که 

تجهیزات خود را بومی کنند. 
واحدهای کوچک بیش��تر خطوط تولید خود 
را ب��ا اس��تفاده از توان داخ��ل طراحی کرده و 
نزدی��ک به صد درصد تجهیزات این واحدها را 
بوم��ی کرده اند، در حالی ک��ه برخی واحدهای 
بزرگ، بخشی از تجهیزات خود را وارد می کنند 

و به صورت کامل بومی سازی نکرده اند. 
هرچند که به لح��اظ میزان تولید واحدهای 
کوچک تناژ بالایی نداش��ته باشند اما به خوبی 
توانس��ته اند که بیشتر قطعات و تجهیزات خود 

را بومی سازی کنند. 
ب��ا توج��ه ب��ه ای��ن موض��وع کارخانه های 
کوچک فولادس��ازی کمترین می��زان ارزبری 
را برای کش��ور دارند و قدرتمندانه توانسته اند 
اتوماس��یون خود را بوم��ی کنند و علاوه بر آن 
در زمینه ص��ادرات نیز گام برداش��ته و علاوه 
بر کاهش ارزبری، س��بب ارزآوری برای کشور 
نیز ش��ده اند. از همین رو بای��د عرصه را برای 
این واحدها بیش از پیش باز گذاش��ت و دولت 
اگر حمایت��ی از این واحدها به عمل نمی آورد، 
حداقل قوانین دست و پاگیر و مانع تراشی برای 

این واحدها ایجاد نکند. 

 فولاد هرمزگان در مسیر
 بازارهای صادراتی

مدیر فروش ش��رکت فولاد هرمزگان با اشاره 
به کس��ب عن��وان صادرکنن��ده نمونه اس��تان 
هرمزگان ب��رای پنجمین س��ال متوالی، گفت: 
موقعی��ت منطقه ای ش��رکت ف��ولاد هرمزگان 
ایجاب می کند تا این ش��رکت ب��ه عنوان پایگاه 
صادراتی کشور و چشم انداز آتی سیاست گذاران 

مطرح باشد.
ب��ه گزارش ایلن��ا، مهدی ش��کری زاده افزود: 
از ای��ن رو با ایف��ای نقش راهبردی در توس��عه 
صنعتی در منطقه جنوب کش��ور، همواره برآن 
بوده با اس��تراتژی های توس��عه بازار در راستای 
جلب نظر مش��تریان و ارائ��ه محصولات مطابق 
اس��تانداردهای روز دنی��ا، اه��داف و برنامه های 
خود را تهیه و تدوین کرده و این باعث ش��ده تا 
اسلب هرمزگان به عنوان یک محصول شناخته 
ش��ده در بازارهای جهانی رضایت مش��تریان را 

جلب کند. 
وی بی��ان ک��رد: ب��ا مطالع��ات صورت گرفته 
در راس��تای حفظ و توس��عه بازاره��ا در قالب 
سناریوهایی س��عی کرده ایم تا آثار تحریم ها را 

به حداقل برسانیم. 
 با توجه به شدت رقابت محدودیت بازار تقاضا، 
محدودیت های تجاری در بازارهای بین المللی و 
افزایش تولید در کشورهای مطرح صادرکننده، 
حضور مس��تمر در بازارهای صادراتی مس��تلزم 
حمایت های وسیع دولت اس��ت و انتظار داریم 
که دولت با ایجاد مش��وق های صادراتی ش��امل 
جوایز صادراتی، تسهیلات ویژه، تخصیص یارانه 
تولید، تس��هیل در قوانین و مق��ررات گمرکی، 
کاهش یا حذف هزینه های مترتب بر محصولات 
صادراتی در مناطق ویژه مانند حقوق و عوارض 
بن��دری و هزینه ص��دور گواهی تولی��د، تامین 
زیرس��اخت های مناسب از طریق توسعه ناوگان 
حمل ونقل و ایجاد اس��کله اختصاصی، برطرف 
ک��ردن محدودیت ه��ای مرب��وط ب��ه ن��اوگان 
کش��تیرانی و تس��هیل روابط و مبادلات بانکی 
بین المللی، ش��رکت های صادرات محور را در امر 

صادرات یاری کند.

 مصطفی عبداللهی
فعال صنعت  فولاد

مهندسی معکوس، کپی کاری نیست
 سارا اصغری: 

مهندس��ی معکوس مفه��وم جدیدی به ش��مار 
نمی رود و بس��یاری از کش��ورهای توس��عه یافته و 
صنعتی از این نوع مهندس��ی بهره گرفته اند. البته 
نکته ای ک��ه نباید از آن غافل بود، این اس��ت که 
مهندس��ی معکوس به معنای کپی کاری نیس��ت؛ 
بلک��ه فرآیندی اس��ت که با طراح��ی دوباره قصد 
بازآفرینی از طراحی و س��اخت مطابق با ش��رایط 

جدید را خواهد داشت. 
در تعری��ف مهندس��ی معک��وس عنوان ش��ده، 
فرآیندی اس��ت که طی آن، دانش طراحی موجود 
در یک محصول به منظور تولید دوباره آن استخراج 
می شود که یکی از راهکارهای اساسی عنوان شده 
از سوی کارشناسان برای رفع مشکلات واحدهای 

تولیدی در زمان تحریم است.
صنع��ت ف��ولاد یک��ی از صنایعی اس��ت که با 
بهره مندی از مهندس��ی معکوس توانس��ته بیشتر 
قطعات، خط تولید و تجهیزات خود را بومی کند. 

اهداف�مهندسی�معکوس��
فرهاد منفرد کارش��ناس فولاد درباره مهندس��ی 
معکوس در گفت وگو با روزگارمعدن  اظهار کرد:  در 
حوزه مهندسی با دو مهندسی مستقیم و معکوس 
روبه رو هس��تیم؛ در مهندس��ی مستقیم برای رفع 
نیاز یا حل مش��کلی، ایده ای به وج��ود می آید که 
در نهای��ت به خل��ق محصولی ختم می ش��ود. در 
برابر این روش، زمان��ی بخواهیم از یک محصولی 
که موجود اس��ت به طراحی و س��اخت برسیم از 
مهندس��ی معکوس بهره می گیریم؛ در این روش، 
محصول موجود اس��ت و ما قص��د داریم به تولید 
همان محصول برسیم؛ یا قصد داریم که مستندات 
محص��ول را تکمیل کنیم ی��ا اینکه می خواهیم به 
محصول یا ایده جدیدتری دست یابیم.  منفرد در 
ادامه خاطرنشان کرد: روش مهندسی مستقیم یک 
روش سنتی به شمار می رود، به این معنا، زمانی که 
بخواهند یک قطعه را بس��ازند، ابتدا آن را طراحی 
و جزئیات آن را مشخص و سپس اقدام به ساخت 
می کنند، اما روش مهندسی معکوس، روش سنتی 
قلمداد نمی ش��ود.  منفرد در پاسخ به این پرسش 
که آیا در مهندس��ی معکوس آزمون و خطا وجود 
دارد، عن��وان کرد:  در مهندس��ی معک��وس تمام 
کارها ب��ه روش آزمون و خطا انجام پیش می رود، 
چراکه از یک قطعه ساخته شده، برخی مشخصات 
را نداری��م، برای نمونه یک قطع��ه ای الکتریکی یا 
مکانیکی داریم که از خواص آنها اطلاعی در دست 
نداریم که می توان از روش معکوس به خواص آن 

پی ببرد.
وی اف��زود: در برخی مواق��ع، موضوع رقابت در 
بازار مطرح اس��ت: در این راس��تا موض��وع زمان، 
اهمی��ت قاب��ل توجهی دارد، از همی��ن رو موقعی 
ک��ه بخواهیم زمان تولید ی��ک محصول را کاهش 
بدهی��م، به طور معم��ول باید به دنبال مهندس��ی 

معکوس برویم.   
این کارش��ناس ف��ولاد ادام��ه داد: برخی مواقع 

قطع��ه ای داریم که پیش از این در داخل یا خارج 
ساخته شده اما ممکن اس��ت هم اکنون تولید آن 
متوقف ش��ده باش��د، از این رو تولیدکننده مجبور 
اس��ت دس��ت ب��ه کار تولی��د آن ش��ود و در این 
راس��تا می تواند از روش مهندس��ی معکوس بهره 
بگی��رد. یا برخی محصولات را در اختیار داریم که 
ویژگی های نامطلوب��ی دارند که برای پی بردن به 
این ویژگی های نامطلوب و رفع آنها باید مهندسی 
معکوس انجام داده و طراحی دوباره انجام بدهیم؛ 
یا برعکس آن، ممکن اس��ت ک��ه بخواهیم برخی 
ویژگی های مطلوب و خوب را در محصول تقویت 
کنی��م ک��ه بازهم می توانیم به س��راغ مهندس��ی 
معکوس برویم.  وی افزود: زمانی نیز برای رقابت با 
رقیب باید با مهندسی معکوس به طراحی محصول 
تولی��دی رقیب دس��ت یابی��م. یا زمان��ی به دنبال 
راهکارهای جدید برای ارتقای شرایط بهتر هستیم 
که باید بتوانیم از مهندسی معکوس بهره بگیریم. 
برخی با الهام از طبیعت، مهندسی معکوس انجام 
می دهن��د و ب��ه اصطلاح مهندس��ی یونی��ک و از 
سیس��تم های طبیعی الگوبرداری می کنند. منفرد 
با اش��اره به ش��رایط موجود عنوان کرد:  هم اکنون 
که در ش��رایط تحریم��ی قرار داریم، اس��تفاده از 
مهندسی معکوس ضرورت بیشتری پیدا می کند.  
وی افزود:  البته برون سپاری در اقتصاد یک فرآیند 
علم��ی و تعریف ش��ده اس��ت، البته برون س��پاری 
مغایرت��ی با خودکفایی ن��دارد. اگرچه خودکفایی 
لزوما خوب نیس��ت. یک خودروس��از قرار نیست 
تمام قطعات خود را بس��ازد. برای نمونه ش��رکتی 
مانند بوئینگ برای ۷۰۰ قطعه خود برون س��پاری 
می کند که با کمتری��ن زمان و بهترین قطعات به 
دستش می رس��د. از همین رو تمام مجموعه های 
موفق در دنیا عموما برون س��پاری می کنند. کشور 
ما در حال حاضر دچار ش��رایط تحریم شده و در 
زمینه قطعات و تجهیزات با مش��کل روبه رو است؛ 
بنابراین به ناچار باید به روش مهندسی معکوس از 

طراحی به ساخت برسیم. 
این کارشناس فولاد در ادامه خاطرنشان کرد:  در 
مهندس��ی معکوس به وجود  اسکنرهای سه بعدی 
و تجهیزات اس��کن نیاز است و نقشه های دوبعدی 

قابل ساخت را می توان طراحی کرد. 
منفرد در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه علاوه بر 
س��اخت قطعه، ایجاد خط تولی��د یا فناوری را نیز 
می ت��وان به روش معکوس انجام داد، گفت: درصد 
بالایی از تجهیزات و حتی فناوری، قابلیت ساخت 
به روش مهندس��ی معکوس را دارن��د.  وی ادامه 
داد: برخ��ی قطعات در صنع��ت فولاد دارای حجم 
بس��یار بزرگی هستند، بنابراین می توان این قطعه 
را دمونت��اژ کرده و به قطعات کوچکتر تبدیل کرد 
که این قطعات کوچک نیز بازطراحی می شوند. از 
این رو در کنار عوامل و نیروی انسانی واحدها چون 
مهندس��ان و تکنسین کاران باید افرادی باشند که 
بتوانند مهندس��ی معکوس انجام بدهند و قطعه را 
به ی��ک قطعه محلی تبدی��ل و بومی کنند تا کل 

مجموعه به ایده های بهتری در راس��تای راندمان 
خود برس��د. این کارش��ناس فولاد ادام��ه داد:  در 
مهندس��ی معکوس باید بتوان قطعه ساخته  شده 
جدی��د را به صورت محلی س��اخت؛ محلی کردن 
به معنای این اس��ت که محصول با شرایط منطقه 
و واحد تطابق داش��ته باشد. مهندسی معکوس در 
بیش��تر صنایع کاربرد دارد. وی در پاس��خ به این 
پرسش که در صنعت فولاد چه اندازه از مهندسی 
معکوس استفاده شده است، گفت:  سرآمد استفاده 
از مهندس��ی معکوس را در فولاد مبارکه می تواند 
دید. در این ش��رکت واحده��ا و زیرمجموعه هایی 
وج��ود دارد که کار آنها طراحی، س��اخت و بهبود 
اس��ت. در ذوب آه��ن نیز از مهندس��ی معکوس 
اس��تفاده می ش��ود. فولادس��ازان ب��زرگ در کنار 
واحدهای کنترل کیفیت خ��ود، واحدهایی دارند 

که فرآیندها را بهبود ببخشد. 
این کارش��ناس فولاد در ادامه خاطرنشان کرد: 
در زمین��ه تعمیرات در بیش��تر واحدها تعمیرات 
پیش��گیرانه وجود دارد اما در کشور ژاپن تعمیرات 
پیش��گویانه نیز تعریف شده است که ادعا می کند 
استفاده از یک قطعه تا چه زمانی کاربرد دارد. این 
کشور در دس��ت و پنجه نرم کردن با فرآیندها به 

مراحل بالایی رسیده  است. 
منف��رد تاکید کرد: واحدهای بزرگ مهندس��ی 
معکوس را انجام می دهند و واحدهای کوچک نیز 

اگر قادر به مهندس��ی معکوس نیستند باید آن را 
واس��پاری کنند یا اینکه س��عی کنند که وارد این 
حوزه شوند. در شرایط کنونی که بهای محصولات 
ب��ه ن��رخ ارز گره خ��ورده و همراه ب��ا آن افزایش 
پی��دا کرده باید تمام واحدها به س��مت طراحی و 
فرآیندسازی پیش بروند. اگر واحدها از این مرحله 
نیز عبور کنند موض��وع زمان پیش می آید که آیا 
با زم��ان کمتری می ت��وان به س��اخت و تولیدی 
رس��ید که رقیب از ما پیشی نگیرد.  وی در پایان 
تاکید کرد: با توجه به ش��رایط موجود، واحدهای 
فولادس��ازی چاره ای جز طراحی و فرآیندس��ازی 

ندارند. 
فرصتی�برای�طراحی�و�ساخت��

مجی��د رضاپ��ور کارش��ناس ف��ولاد در گفت وگو 
ب��ا  روزگارمع��دن اظهار کرد: مهندس��ی معکوس 
زمانی به کار گرفته می ش��ود ک��ه برخی راهی را 
طی کرده اند و برای س��اخت قطعات یا تجهیزات 
جدید، نیازی نیس��ت که دوباره مسیر رفته شده را 
ط��ی کنند و می توان ب��ا دانش فنی این قطعات و 
تجهیزات را س��اخت. در این مهندسی از قطعه ای 
الگوبرداری، طراحی و برای س��اخت به واحد اجرا 

فرستاده می شود.
رضاپور در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: با توجه به 
ش��رایط پیش آمده و تحریم ها در کشور می توان از 
مهندس��ی معکوس اس��تفاده کرد. به همین دلیل 

شرکت ها قادر شده اند به روش مهندسی معکوس 
این تجهیزات و قطعات را بسازند. 

وی توضی��ح داد:  برای مهندس��ی معکوس باید 
کروک ب��رداری انجام داد که ب��رای این کار نیاز به 

برخی دستگاه ها و تجهیزات نیاز است. 
این کارش��ناس فولاد در ادامه خاطرنشان کرد: 
در کش��ور ما بنا به ضرورت ه��ای پیش آمده چون 
تحریم ها، واحدهایی برای مهندسی معکوس شکل 
گرفته اند که در این زمینه در کش��ور ظرفیت های 

خوبی ایجاد شده است. 
رضاپ��ور ادام��ه داد:  در زمینه تولی��د فولادهای 
خاص، اگر مواد اولیه داش��ته باشیم اما توان تولید 
نداش��ته باش��یم، باید راه های مختل��ف را امتحان 
کنیم؛ مهندس��ی معکوس در اینجا می تواند ما را 

در این مسیر قرار دهد. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که چ��ه اندازه از 
مهندس��ی معکوس اس��تفاده می ش��ود، گفت: در 
صنعت فولاد بعد از ۴۰ س��ال به حدی رسیده ایم 
که بتوانیم طراح��ی و بهبود فرآیند انجام دهیم و 
ب��ا توجه به فناوری روز دنیا و مهندس��ی معکوس 

می توانیم فناوری ها را بسازیم. 
این کارش��ناس فولاد یادآور ش��د: ح��دود ۶ تا 
۷ س��ال پیش اگر می خواس��تیم یک خط نورد و 
میلگرد ایجاد کنیم، با استفاده از اعتبارهای بانکی 
یک خط ن��و از ایتالی��ا خری��داری می کردیم، اما 
هم اکن��ون با وجود اس��تادکارانی که در این حوزه 
هس��تند و از حدود ۷ سال پیش شروع به ساخت 
خ��ط تولید میلگرد کرده اند، این کار آغاز ش��ده و 
هم اکنون می توانیم ح��دود ۸۰ تا ۹۰ درصد خط 

نورد میلگرد را در داخل بسازیم.  
رضاپور عنوان کرد: عزم جدی از سوی مسئولان 
و صاحبان س��رمایه نیاز اس��ت تا به مهندس��ان و 
صنعتگران داخل کش��ور اعتم��اد کنند. هم اکنون 
خط��وط ف��ولادی تا ۷۰ درص��د با ت��وان داخلی 
قابل ساخت اس��ت. البته ساخت برخی تجهیزات 
ی��ا صرف��ه اقتصادی ن��دارد یا دانش ما به س��طح 
تولی��د و طراحی آن نرس��یده که بهتر اس��ت آنها 
را خری��داری کنیم.  وی گف��ت: در صنعت فولاد 
در طراحی س��خت افزار و مکانیکال توان س��اخت 
داخلی فولادس��ازان ارتق��ا یافته اس��ت. البته در 
طراح��ی برخی خط��وط آلیاژی هن��وز به مرحله 
تولید نرس��یده ایم.  این کارشناس فولاد در پاسخ 
به این پرس��ش که آیا به روش مهندسی معکوس 
نی��ز می توان مواد اولیه را تهی��ه کرد، گفت: تهیه 
مواد اولیه به بحث متالورژی برمی گردد که در این 
زمینه نیز می توان مهندسی معکوس انجام داد اما 

قابلیت آن برای مهندسی معکوس کمتر است.  
رضاپور با اشاره به این موضوع که برخی کشورها 
با مهندسی معکوس توس��عه یافته شده اند، عنوان 
کرد: بیش��تر پیش��رفت فناوری چینی ها از طریق 
مهندسی معکوس صورت گرفته و این کشور پس 
از عبور از این مرحله توانس��ت به س��مت نوآوری 

برود.  

مجید رضاپور: پیشرفت فناوری چینی ها اغلب از طریق 
مهندسی معکوس صورت گرفته و این کشور پس از 

عبور از این مرحله توانست به سمت نوآوری پیش برود  

 شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی، مشاور مادر شرکت صنایع فولاد کردستان شد
شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی، در فرآیند مناقصه 
ش��رکت صنایع فولاد کردس��تان با عنوان »خدمات مش��اوره و 
نظارت بر عملیات احداث یک واحد آهن اس��فنجی ۱.۶ میلیون 
تنی و پروژه های زیرس��اخت مربوط در شهرس��تان بیجار و یک 
واحد ۱.۵ میلیون تن فولاد س��ازی در شهرس��تان قروه اس��تان 
کردس��تان« برنده و به عنوان مش��اور اصلی انتخاب و قراردادی 

بین این دو شرکت منعقد شد. 
دیروز در نشس��تی در محل ش��رکت صنایع فولاد کردستان با 
حضور محمدرضا احمدی مدیرعامل این شرکت، مهدی تولاییان  
مدیرعامل ش��رکت فنی مهندس��ی مهرجی و برخی معاونان این 
ش��رکت، علی یزدان��ی رئیس هیات مدیره ش��رکت صنایع فولاد 
کردس��تان و برخی اعضای این هیات مدیره، ابلاغیه این قرارداد 

تقدیم شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی شد. 
زنجی�ره�ف�ولاد،�جهش�ی�ب�رای�توس�عه�اس�تان���

کردستان
ب��ه گ��زارش روزگار معدن عل��ی یزدانی رئی��س هیات مدیره 
ش��رکت صنایع فولاد کردس��تان در این نشست با بیان اینکه به 
دلیل ظرفیت های معدنی و س��نگ آهن، این زنجیره در اس��تان 
کردستان شکل گرفت، عنوان کرد: ایجاد زنجیره فولاد کردستان 
در حقیقت نگاهی توسعه ای به استان کردستان دارد و در راستای 
برنامه های س��ازمان ایمیدرو اس��ت، اما براساس قانون از آنجا که 
این س��ازمان نمی توانس��ت به عنوان بخش دولت��ی ۱۰۰درصد 
س��رمایه گذاری کند، س��رمایه گذارانی از بخش خصوصی به این 
پ��روژه ورود کردند. با توجه به حضور ش��رکت هایی مانند »گروه  
ش��رکت های کیمیا معادن سپاهان« و »شرکت توسعه معدنی و 
صنعتی صبانور« در اس��تان کردستان و واگذاری پهنه معدنی به 
»ش��رکت توس��عه و تجهیز معادن امداد« قرار شد کنسرسیومی 
متش��کل از دولت با س��هم زیر۵۰درصد و سهم بخش خصوصی 
بالای۵۰درص��د ش��کل بگی��رد تا ه��م زمینه اش��تغالزایی و هم 

زمینه ساز رفع محرومیت زدایی در استان کردستان باشد. 
یزدانی ادامه داد: بر این اس��اس، تصمیم گرفته  ش��ده دو واحد 
۱.۵ میلیون تنی  فولادس��ازی و ۱.۶ میلیون تنی آهن اس��فنجی 
در بیج��ار و ق��روه ایجاد ش��ود که تمام مقدمات و زیرس��اخت ها 
آن هم اکنون فراهم ش��ده اس��ت. در زمینه س��رمایه گذاری نیز 
ق��رار بود که از منابع صندوق توس��عه ملی ی��ا در قالب فاینانس 
یا از محل آورده نقدی س��هامداران این پروژه به س��رانجام برسد. 
آخرین تصمیم هیات مدیره در این راستا افزایش سرمایه تا سقف 

۳۵۰میلیارد تومانی است.
وی ادامه داد: این طرح ها از س��وی ایمیدرو زمانی که مدیریت 
آقای دکترکرباسیان در ایمیدرو گرفته شد و توسط وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و آقای غریب پور م��ورد پیگیری قرار گرفت. از 
این رو همراهی س��ازمان ایمیدور می تواند س��رعت بیش��تری به 
پ��روژه بدهد، چراکه ح��دود نیمی از منابع را این س��ازمان باید 
تهیه کند و این فرصتی برای جهش توس��عه اس��تان کردس��تان 

به شمار می رود. 
رئیس هیات مدیره ش��رکت صنایع فولاد کردستان خاطرنشان 
کرد: سال آینده عملیات اجرایی این پروژه آغاز می شود و زمینه 

اشتغال چندهزارنفر را ایجاد می کند. 
یزدانی گفت: به تازگی نیز قرار ش��ده پهنه معدنی دیواندره که 
سنگ آهن است به شرکت صنایع فولاد کردستان واگذار شود و 

این موضوع نیز در دست پیگیری است. 
سرمایه�گذاری�550 میلیون�یورویی���

در این نشس��ت محمدرضا احمدی مدیرعامل ش��رکت صنایع 
فولاد کردس��تان عنوان کرد: س��هامداران فولاد کردستان شامل 
۴۴درصد س��ازمان ایمیدرو، ۲۰درصد شرکت »توسعه معدنی و 
صنعت��ی صبانور« و ۱۶درصد »گروه  ش��رکت های کیمیا معادن 
س��پاهان« هستند که این دو شرکت، معدن و کارخانه کنسانتره 
و طرح های توس��عه ای برای گندله نیز دارند. ش��رکت صبانور در 
اسدآباد همدان یک واحد ۵۵۰ هزار تنی گندله نیز دارد.۲۰درصد 
سهام نیز مربوط به »شرکت توسعه و تجهیز معادن امداد« است. 
مدیرعام��ل ش��رکت صنای��ع فولاد کردس��تان درب��اره توان 
ش��رکت های داخلی برای ساخت این طرح ها گفت: شرکت های 
EPC کاردر واحده��ای ف��ولادی ممک��ن اس��ت که در کش��ور 
انگشت ش��مار باش��ند، اما شرکت های خوبی هس��تند و توانایی 
اجرای  این طرح ها را دارند. برای نمونه در بخش احیای مستقیم 
و فولادس��ازی ه��م ایریتک و ه��مMMTE و در بخش فناوری 
میدرکس و نیز در فناوری پرد شرکتMME را داریم که دارای 

گواهی فناوری نیز هستند. 
وی ب��ا بیان اینکه از نظر فناوری احیای مس��تقیم با مش��کلی 
روب��ه رو نیس��تیم، اف��زود: در بخش اجرا نیز ش��رکت هایی مانند 
ف��ولاد تکنیک ،فک��ور صنعت یا قرارگاه س��ازندگی خاتم الانبیاء 
فعالیت های خوبی در ساخت واحدهای فولادی داخلی داشته اند. 
ب��ا توجه به فراخوانی که پیش رو داریم، امیدواریم ش��رکت های 
خوب��ی ب��رای این دو طرح ج��ذب کنیم. به ط��ور کل در بخش 

فولادسازی شرکت های خوبی وجود دارند. 
احمدی در پاسخ به سوال خبرنگار روزگار معدن که چه میزان 
سرمایه برای این طرح در نظر گرفته شده است، گفت: برای این 
پروژه ۵۵۰ میلیون یورو در نظر گرفته ش��ده که۳۰درصد آورده 
س��هامداران اس��ت و ۷۰درصد از منابع دیگر تامین خواهد شد. 
البته نظر ما این است که به صورت فاینانس جذب سرمایه کنیم 

با این حال سرمایه گذاری داخلی نیز داریم. 
وی همچنین در پاس��خ به این پرسش که بانک صادرات آماده 
هم��کاری ب��رای احداث واحدهای فولادی اس��ت آیا از این بانک 
کم��ک نخواهید گرفت، گفت : رقم این پروژه بالاس��ت، بنابراین 
یک بانک به تنهایی نمی تواند تامین مالی پروژه را انجام دهد، مگر 
اینکه کنسرسیومی از بانک ها بخواهند مشارکت داشته باشند. 

مدیرعام��ل ش��رکت صنایع فولاد کردس��تان در ادامه با اعلام 
خبرهای خوبی در راستای این پروژه عنوان کرد: دو پروژه فولاد 
کردس��تان مجوزهای محیط زیس��ت که برای احداث واحدهای 
ف��ولادی بس��یاری کلی��دی هس��تند را اخ��ذ کرده اس��ت و در 
زیرس��اخت ها و تامین آب، برق و گاز چه در دوران س��اخت و چه 
در دوران بهره ب��رداری، قراردادهایی را منعقد کرده  و پیش نویس  
قراردادها نیز آماده شده است. احمدی همچنین خاطرنشان کرد: 

حسن این طرح مجاورت آن با راه آهن است. 
وی همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که در زمینه نورد چه 
محصولات و بازارهایی را در اولویت قرار خواهید داد، گفت: برای 
تولی��د محصول ن��ورد یا تامین بازار داخلی یا ب��ازار صادراتی، به 
طرح جامع فولاد و در کل بازار توجه خواهیم داش��ت. س��عی ما 
این است که با کمک مشاور اصلی بازار را رصد کنیم و به سمت 

نیاز بازار پیش برویم. 
مدیرعامل ش��رکت صنایع فولاد کردس��تان درباره اشتغالزایی 
این طرح ها نیز عنوان کرد: این طرح ها برای۱۲۰۰ نفر به صورت 
مس��تقیم و ۱۲ه��زار نفر به صورت غیرمس��تقیم ایجاد اش��تغال 
 خواهند کرد و اولویت با افراد متخصص بومی در اس��تان خواهد 
بود.  احمدی همچنین در پاس��خ به این پرسش که تمام خوراک 
این طرح ها در اس��تان کردس��تان قابل تامین است، گفت: تمام 
خوراک در اس��تان قابل تامین اس��ت و هم اکن��ون ۱۱۰ میلیون 
تن سنگ آهن در کردستان قابل استخراج است که خوراک ۲۰ 
س��اله این طرح ها را تامین می کند. از این رو شرکت صنایع فولاد 
کردس��تان تعهد خوراک ۲۰ساله برای این طرح ها دارد. علاوه بر 

این محدوده های امیدبخش دیگری نیز وجود دارد. 

�3ساله�طرح�را�تحویل�خواهیم�داد��
همچنین مهدی تولاییان مدیرعامل ش��رکت فنی مهندس��ی 
فولاد مبارکه مهرجی که به عنوان مش��اور مادر ش��رکت صنایع 
فولاد کردس��تان انتخاب شد، در این نشست عنوان کرد: شرکت 
فن��ی مهندس��ی فولاد مبارک��ه مهرجی، برنده مناقصه ش��رکت 
صنای��ع فولاد کردس��تان، به عنوان مش��اور و ناظ��ر بر عملیات 
اح��داث یک واحد آهن اس��فنجی ۱.۶میلی��ون تنی و پروژه های 
زیرس��اخت مربوطه در شهرستان بیجار و یک واحد ۱.۵میلیون 
تنی فولادسازی و نورد در شهرستان قروه استان کردستان شده 
است. تولاییان در ادامه خاطرنشان کرد: در دو پروژه قروه و بیجار 
هم در راس��تای نظارت عالیه و هم نظارت کارگاهی، قرار اس��ت، 
مش��اور مادر شویم. امیدواریم در زمینه های فولادسازی و احیای 

مستقیم بتوانیم به فولاد کردستان کمک کنیم. 
تولایی��ان ادامه داد: گروه فولاد مبارکه حدود ۱۲ واحد احیای 
مستقیم را طراحی و نظارت کرده و به بهره برداری رسانده  است. 
در حقیقت هیچ شرکت بیشتر از ما دارای تجربه مناقصه، ساخت 

و طراحی در این زمینه نیست. 
وی درب��اره م��دت زم��ان این پ��روژه عنوان کرد: قرار اس��ت 
  EPCF ای��ن پ��روژه به مدت ۳۶ م��اه – ۳ س��ال – و به صورت
اجرایی ش��ود. احداث یک واحد ۱.۶ میلیون تنی آهن اس��فنجی 
و ۱.۵میلیون تنی فولادس��ازی عملیاتی می ش��ود که فراخوان و 
مناقص��ه آن به صورت عمومی و ارزیابی ه��ا انجام می گیرد. پس 
از آن از طریق ش��رکت فولاد کردستان، شرکت هایی که ظرفیت 
اجرای این پروژه را داش��ته باش��ند، انتخاب می شوند.  مدیرعامل 
شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی عنوان کرد: در کشور 
فرآیند احیای مس��تقیم به صورت کامل بومی سازی شده و چند 
ش��رکت داخلی در این زمینه کار کرده اند و لایسنس نیز دارند و 
از صف��ر تا ص��د آن را می توانند انجام بدهند. در زمینه تجهیزات 
نی��ز تقریبا تمام تجهیزات آن قابلیت س��اخت در داخل را دارند.  
تولاییان در پاسخ به خبرنگار روزگار معدن که آیا از فناوری پرد 
که فناوری داخلی است نیز بهره  می گیرید، گفت: از فناوری های 
موجود بهره خواهیم گرفت، البته ظرفیت پرد محدود اس��ت که 
بای��د با مش��اور به توافق برس��یم که یک واح��د ۱.۶میلیون تنی 
به صٌرفه ت��ر اس��ت یا اینک��ه دو واحد با نصف ای��ن ظرفیت ایجاد 
کنی��م ک��ه در این صورت، پرد هم ش��انس ب��رای حضور در این 
قرارداد خواهد داشت. ۳ تا ۴ شرکت در این پروژه ها حتما حضور 

خواهند داشت.
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سارا اصغری:  بروکراسی و دیوان سالاری اداری و به دنبال 
آن تغیی��ر قوانین از س��وی دس��ت اندرکاران اگر بیش از حد 
معمول باش��ند، به ح��دی که هدف خ��ود را تحت تاثیر قرار 
دهند، بدون ش��ک تبدیل به فرآیندی فرسایشی خواهند شد 
و برای کسانی که در امر تولید مشغول به کار هستند، بیش از 

آنکه راهگشا باشد، دست و پاگیر است. 
ب��ه اعتق��اد کارشناس��ان کاه��ش دیوان س��الاری یکی از 
راهکارهای اصلی برای رونق تولید به ش��مار می رود؛ از این رو 
دس��ت اندرکاران به ویژه زمانی که بازار در رکود به سر می برد، 
بای��د در راس��تای کاهش بروکراس��ی گام بردارند و دس��ت 

تولیدکنندگان را بازتر بگذارند. 
مانع�تراشی��بروکراسی���

درباره روند بروکراس��ی در فرآیند تولید توحید جعفرزاده، 
مدی��ر بازاریاب��ی و صادرات ف��ولاد ظفر بن��اب در گفت وگو 
ب��ا صمت اظه��ار کرد: هر بروکراس��ی که در س��ازکار اداری 
به وجود می آید بدون ش��ک همراه با علتی اس��ت؛ زمانی که 
یک س��ازمان یا نهادی بروکراسی برای عملیات تجاری ایجاد 
می کند، براس��اس یک هدفی آن را ایجاد می کند، اما مشکل 
زمانی به وجود می آید که یک بروکراس��ی ایجاد می شود، اما 
هدف آن از س��وی تعیین کنندگان را مشخص نمی کنند که 
در این صورت ممکن است با اعتراض تولیدکننده، واردکننده 
و صادرکننده روبه رو ش��ود. برخی مواقع نیز بروکراسی آنقدر 
زی��اد و پیچیده می ش��ود که ه��دف خ��ود را تحت تاثیر قرار 
می دهد و از آن دور می شود و برای تولید به جای تسهیلگری، 
مانع تراش��ی خواهد کرد.  جعف��رزاده گفت: اما هم اکنون باید 
به این نکته توجه داش��ت که با وج��ود تحریم های اقتصادی 
در وضعیت جنگی به س��ر می بریم و در دو سال گذشته بسیار 
از قوانین و بروکراس��ی ها به وجود آمده بر این اس��اس شکل 
گرفته اند.  وی ادامه داد: با توجه به ش��رایط به وجود آمده باید 
بپذیریم که خود را با ش��رایط موج��ود تطبیق دهیم، چراکه 
همراه با تحریم و س��خت تر شدن ش��رایط، برای راهکارهایی 

یک بروکراسی در کشور ایجاد می شود. 

هزینه�های�بروکراسی���
علی جوادی، مدیرعامل ش��رکت راهب��رد صنعت البرز نیز 
درباره تاثیر بروکراس��ی بر روند تولی��د در گفت وگو با صمت 
بی��ان کرد: تولیدکنندگان این روزها بیش از هر زمان دیگری 
در دام بروکراس��ی های اداری و دولت��ی گرفتار آمده اند و این 
بروکراسی ها بیشتر برای تولیدکنندگان موانع ایجاد می کنند 
و س��وهان روح آنها شده اس��ت. جوادی در ادامه خاطرنشان 
کرد: البته مسئولان ادعا می کنند که قصد دارند بروکراسی ها 
را کاهش دهند، اما خلاف ادعای آنها شاهد هستیم که هر روز 

دیوان سالاری بیشتر از گذشته بیشتر و پیچیده تر می شود. 
وی با اش��اره به این موضوع این موضوع که طی چند سال 
گذش��ته بروکراس��ی ها و قوانین بس��یار دچار تغییر شده اند، 
عنوان کرد: پیش از این اگر برای تاس��یس واحدی یا گرفتن 
تجهیزاتی ی��ا واردات و صادرات ۱۰مجوز لازم بود، هم اکنون 
تعداد این مجوزها دو برابر ش��ده اس��ت و مسئولان به جای 
اینکه این روند را کاهش دهند آن را بیش��تر کرده و بیش��تر 
ب��رای تولیدکنندگان موانع ایج��اد کرده اند.  جوادی در ادامه 

اظهار ک��رد: تولیدکنندگان باید اف��رادی را برای گرفتن این 
مجوزها به کار بگمارند که همین موضوع برای آنها کلی هزینه 
دربرخواهد داش��ت.  مدیرعامل ش��رکت راهبرد صنعت البرز 
ادامه داد: ازس��وی دیگر، این گرفتن این مجوزها وس��یله ای 
برای سوءاس��تفاده و باجگیری برای بخش خصوصی ش��ده و 
این موضوع نیز به نوبه خود برای تولیدکنندگان مشکل س��از 
شده اس��ت.  وی در ادامه خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی 
مش��کلات اقتص��ادی و تورم از یک س��و و افزای��ش مجوز و 
بروکراس��ی ها از سوی دیگر، دس��ت و پای تولیدکنندگان را 
بسته اس��ت. البته این بدان معنا نیست که تولیدکنندگان یا 
کسانی که در بازار مشغول به فعالیت هستند با مجوز گرفتن 
و پیمودن راه رس��می برای فعالیت مخالف باشند، اما موضوع 
آن اس��ت ک��ه افزایش این مجوزها و قوانی��ن و هر روز تغییر 
دادن آنها باعث ش��ده راه ب��رای تولیدکنندگان در این زمینه 

هموار نباشد. 
بروکراسی�کاغذی�را�حذف�کنیم���

افش��ین مقتدر، معاون اجرایی مدیرعامل ش��رکت کارخانه 

آلومینی��وم پارس نی��ز در گفت وگ��و با صمت عن��وان کرد: 
بروکراسی در یک زمینه می تواند مربوط به واردات باشد و از 
آنجا که واردات به نوعی می تواند رقیب تولید به شمار رود، در 
این راس��تا می تواند مفید واقع شود، چراکه زمینه ساز کنترل 
واردات می شود.  مقتدر در ادامه خاطرنشان کرد: برای نمونه، 
اگر یک فرد یا ش��رکتی بخواهد ثبت سفارش��ی را در استان 
دیگ��ری انجام دهد و ب��رای آن واردات اس��تعلام بگیرد، در 
حقیقت این موضوع می تواند فرصتی برای تولیدکنندگان در 
استان های گوناگون باشد تا زمینه فروش محصول آن فراهم 
ش��ود.  وی در ادامه تصریح کرد: از س��وی دیگر، اگر شرکت 
تولیدکننده ای بخواه��د موادی را به این دلیل که خط تولید 
آن با مشکل روبه رو است، وارد کند، بروکراسی اداری ممکن 

خط تولید این واحدها را به تعطیلی بکشاند. 
معاون اجرایی مدیرعامل شرکت کارخانه آلومینیوم پارس 
با اش��اره به راهکارهایی برای کاهش بروکراس��ی ها در کشور 
عنوان کرد: به طوری کلی در تمام جهان هم اکنون بروکراسی 
از ص��ورت کاغذی خود خارج ش��ده  و به س��مت روش های 
فضای مجازی و اینترنتی پیش رفته اند.  مقتدری با اش��اره به 
این موضوع که مجازی ش��دن بروکراسی ها می تواند همراه با 
چند حسن باش��د، گفت: حذف بروکراسی کاغذی از یک سو 
می توان��د تراکنش ه��ا و هزینه های آن را در س��طح ش��هرها 
کاهش دهد، چراکه مراجعه های حضوری هزینه بردار هستند، 
در حالی که اگر به س��مت مجازی ش��دن پیش بروند از یک 
سو هم سطح تراکنش های فیزیکی کاهش می یابد، هم سبب 
کاهش هزینه ها و کاهش تخلفات می شود.  مقتدر ادامه داد: 
در حقیقت برای ثبت س��فارش و صادرات، آن بخش��ی که با 
قوانین ممکن اس��ت مغایرت داشته باش��ند، نیاز به مراجعه 
حض��ور خواهد یافت، اما اگر قوانین در یک چارچوب باش��د، 

نیاز به حضور فیزیکی را به حداقل ممکن می رساند. 
وی در پایان یادآور ش��د: در کش��ور سیس��تم ها به سمت 
ظرفیت های فضای مجازی پیش رفته اند و این می  تواند برای 

تولیدکنندگان مفید واقع شود.  

هزینه های مالی و معنوی دیوان سالاری عامل بازدارنده تولید

حیاتشرکتهایدانشبنیانباتجاریسازیممکنمیشود
دانش�در�مسیر�تجارت�نیازمند�حمایت�مالی�و�معنوی�است

توقف تولید در مسیر 
سنگلاخ بروکراسی

نظام اداری در کشور ما یک نظام قدیمی و کهنه 
به شمار می رود. برخی قوانین در حوزه تولید، ممکن 
اس��ت مربوط به دهه های گذش��ته باشند؛ از این رو 
سبب می شود روال کارهای به  طور روان انجام نشود. 
در کل نظام اداری ما به قدری فرسوده است که اگر 
کس��ی بخواهد وارد فضای کسب وکار شود، در گام 
نخس��ت با موانع دیوان س��الاری پیچیده ای روبه رو 
می ش��ود که ممکن است س��رمایه گذار را در مرحله 
مج��وز گرفت��ن فرار بدهیم و اگر نیز با سرس��ختانه 
از مراح��ل بروکراس��ی عب��ور کند، به کن��دی وارد 
مرحله عملیاتی خواهد ش��د.  قوانین بسیاری برای 
راه ان��دازی یک واحد تولیدی وج��ود دارد و همین 
موضوع س��بب می شود نتوانیم در فضای کسب و کار 
به رش��د قابل توجهی برس��یم. براس��اس آمار بانک 
جهانی ایران به لحاظ سهولت کسب وکار بین ۱۹۰ 
کشور جهان در رتبه ۱۲۷ قرار گرفته است و با توجه 
ب��ه ظرفیت هایی که در ای��ران وجود دارد، این رتبه 
بس��یار ناامیدکننده است، در حالی که کشور مانند 
گرجس��تان توانس��ته، خود را از نظر سهولت فضای 
کس��ب وکار در رده های ۱۰ کشور جهان قرار دهد.  
نکته دیگر آن اس��ت که در این فضای کس��ب وکار 
قوانی��ن متعددی وج��ود دارد و هیچ گاه برای وضع 
قوانین دس��ت اندرکاران به س��راغ بخش خصوصی 
نرفته ان��د. در حال��ی قانون رفع موان��ع تولید تاکید 
دارد ک��ه ب��رای وضع قوانینی که بخش خصوصی از 
آن تاثیر می پذیرند، باید این بخش دخالت داش��ته 
باش��د، اما پرسش این اس��ت که برای وضع قوانین 
بخش خصوصی چه دخالتی دارد یا چه اندازه مورد 
مش��ورت واقع می ش��ود، در حالی که عمده بخش 
تولید در کش��ور روش دوش بخش خصوصی است 
و زمانی که یک قانون اعلام می ش��ود از آن بی خبر 

است و تنها به آن ابلاغ می شود.
 از همین رو زمانی که یک س��رمایه گذار خارجی 
وارد ای��ران می ش��ود به ح��دی درگی��ر مجوزها و 
بروکراس��ی می شود که تمام انگیزه آن را می گیریم 
و حت��ی آنها را فراری می دهیم.  البته چندی پیش 
یک هی��ات مقررات زدای��ی به منظ��ور پایش نظام 
دیوان س��الاری و فض��ای و کس��ب وکار در کش��ور 
ش��کل گرفت، چراکه به طور میانگی��ن برای ایجاد 
یک کس��ب وکار در کش��ور۵۰ مجوز و استعلام نیاز 
است، اما زمانی که تولیدکننده به این اندازه درگیر 
بروکراسی شود، بدیهی است که فضای کسب وکار ما 
رتبه چشمگیری نداشته باشد، در حالی که براساس 
۴۴ قان��ون اساس��ی بر این موض��وع تاکید دارد که 
تسهیل و تسریع سرمایه گذاری باید اتفاق بیفتد که 
با این نظام اداری نه ش��اهد تسهیل سرمایه گذاری 
هس��تیم و نه تسریع آن. از همین رو تولیدکنندگان 
از هفت خ��وان عب��ور کرده اند و ح��ال باید از هفتاد 

خوان عبور کنند.

نورد گرم۲ فولاد مبارکه 
مانع از ارزبری می شود

نایب رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: عملیاتی شدن طرح نورد 
گ��رم ۲ فولاد مبارکه علاوه ب��ر کاهش خروج ارز از 
کشور و ایجاد اشتغال، به توسعه مرحله های دیگر 
نی��ز کمک خواهد کرد. به گ��زارش روابط عمومی 
ایمیدرو، فری��دون احمدی افزود: با توجه به اینکه 
ورق در تولی��د لوازم خانگی و خ��ودرو کاربرد دارد 
و این دو صنعت، جزو صنایع اصلی کش��ور اس��ت؛ 
بنابراین در زمینه فلزات باید به س��مت خودکفایی 
حرکت کنیم و طرح ن��ورد گرم ۲ فولاد مبارکه در 
جهت تحقق این هدف است. وی درباره مزیت های 
ط��رح نورد گرم ۲ ف��ولاد مبارکه گفت: پیش بینی 
می شود در آینده از صادرکنندگان محصولات این 
طرح باش��یم. ضمن اینکه اجرایی شدن آن، علاوه 
بر ایجاد شغل های مستقیم موجب ایجاد شغل های 
غیرمستقیم نیز خواهد شد.  نایب رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان 
اینکه در صنع��ت فلزات، چش��م انداز قابل توجهی 
خواهیم داشت، اظهار کرد: در فرآیند تولید، برخی 
ضوابط، سیاست ها و بروکراسی ها باید اصلاح شود.

احد خوشرو
 فعال حوزه صنایع معدنی 

 گروه معدن: 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 
تمامی صنایع می تواند سبب ایجاد ارزش افزوده 
و بهره وری بیش��تر ش��ود؛ ظرفیتی ک��ه اگر در 
صنع��ت فولاد که بر بومی س��ازی بیش از پیش 
تاکی��د دارد، م��ورد توجه قرار نگی��رد، می تواند 
ای��ن واحده��ا را در دوران تحریم با مش��کلاتی 
روبه رو کند. ناگفته نماند که برخی ش��رکت های 
دانش بنیان توانسته اند در صنعت فولاد گام های 
بلندی بردارن��د و واحدهای ف��ولادی را بی نیاز 
از برخ��ی واردات کالاهای اس��تراتژیک کنند و 
بدیهی اس��ت که فعالیت این ش��رکت ها و ارائه 
تسهیلات به آنها، باید بیش از پیش مورد توجه 

مسئولان و دست اندرکاران قرار گیرد. 
حمایت�های�مالی�و�معنوی��

بهش��تی،  محمدحس��ین 
طرح های  مرک��ز  رئی��س 
معاون��ت  فن��اوری  کلان 
فن��اوری  و  علم��ی 
درباره  ریاس��ت جمهوری 
دانش بنیان  ش��رکت های 
در گفت وگو با روزگار معدن اظهارکرد: اصولا کار 
بومی س��ازی ازس��وی ش��رکت های خصوصی و 
دانش بنی��ان انج��ام می ش��ود و ام��روز دیگ��ر 
ش��رکت های دولتی نمی توانن��د در تولید دانش 

نقش داشته باشند. 
بهشتی در ادامه خاطرنشان کرد: درحال حاضر 
سیاس��ت های کلان دولت به این س��مت و سو 
اس��ت که دان��ش و تولیدات برخ��ی محصولات 
ویژه که تا پیش از این وارد می ش��دند، ازس��وی 

شرکت های خصوصی انجام شود. 
وی در پاس��خ به این پرسش که مرکز معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری چه تسهیلاتی 
برای ش��رکت هایی که ب��ه تازگ��ی وارد حیطه 
ش��رکت های دانش بنیان شده اند در نظر گرفته، 
عن��وان ک��رد: اگ��ر ش��رکت هایی محصولاتی با 
سطح دانش بالا در دس��ت تولید داشته باشند، 
این ش��رکت ها می توانند محص��ولات خود را به 
معاونت ریاس��ت جمهوری ارس��ال کنن��د تا این 
محصولات ازس��وی این مرکز مورد ارزیابی قرار 
 گیرد. اگر این ش��رکت ها به لحاظ پژوهش��ی و 
دان��ش فنی از س��طح بالایی برخوردار باش��ند، 
تاییدیه دانش بنیان به آنها داده می شود، چراکه 
محصولات شرکت های دانش بنیان باید از سطح 

علمی بالایی برخوردار باشند. 
بهش��تی ادامه داد: تاکید اصلی ما در معاونت 
علمی و فناوری بحث تجاری س��ازی است و این 
بدان معناست که فعالیت در حوزه دانش بنیان با 

تجاری سازی ادامه می یابد. 
وی همچنی��ن خاطرنش��ان ک��رد: در معاونت 
فن��اوری ریاس��ت جمهوری طرح ه��ا س��ه جانبه 
اجرا پیگیری می ش��ود؛ مج��ری به عنوان بخش 
خصوصی، بهره بردار به عنوان کسی که می خواهد 
از یک محصول اس��تفاده کن��د و معاونت علمی 
به عنوان حامی اس��ت. معاونت طرح ها را بررسی 
می کند و تسهیلاتی را برای این طرح ها در نظر 

می گیرد. 
رئیس مرکز طرح ه��ای کلان فناوری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری در ادامه عنوان 
کرد: البته دانش��گاه ها و پژوهش��گاه ها در زمینه 
کارهای علمی اقدام های به نس��بت خوبی انجام 
داده اند، اما با ورود ش��رکت های خصوصی است 

که باید تجاری سازی شکل بگیرد. 
بهش��تی اظهار کرد: دستاوردهای شرکت های 
دانش بنیان می تواند ب��رای مصرف کنندگان آن 
بسیار قابل توجه باشد و اگر قادر به تجاری سازی 
ش��وند، می توانند س��بب کاهش ارزب��ری برای 
کشور ش��وند، از این رو معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری وظیفه خود می داند که از این 

شرکت ها حمایت به عمل آورد. 
ش��رکت های  ک��رد:  تاکی��د  پای��ان  در  وی 
دانش بنی��ان ه��م نیازمند حمایت ه��ای مالی و 
هم حمایت  های معنوی هس��تند ک��ه در حوزه 
معنوی می تواند در راستای قوانین تعریف شود. 
اگر بخواهیم اقتصاد را شکوفا کنیم، چاره ای جز 

تاکید بر تولید ساخت داخل نداریم. 
دانش�بنیان�ها�در�اولویت�نیستند���

تق��وی،  سیدامیرحس��ین 
نانو  ش��رکت  مدیرعام��ل 
فن��اوران در گفت وگ��و با 
روزگار مع��دن اظهار کرد: 
در دورانی که در تحریم ها 
ب��ه  می بری��م  به س��ر 
شرکت های دانش بنیان باید بهای بیشتری داده 

ش��ود، ای��ن درحال��ی اس��ت که ش��رکت های 
مصرف کنن��ده ش��رکت های دانش بنی��ان را در 

اولویت تامین کالا قرار نداده اند. 
تق��وی در ادامه با اش��اره به ای��ن موضوع که 
موض��وع نرخ ب��رای ش��رکت های مصرف کننده 
مهم به ش��مار می رود، عنوان کرد: یکی از عوامل 
مه��م در روند ش��رکت های دانش بنی��ان در امر 
تولی��د توجه به موضوع کیفیت اس��ت و بدیهی 
اس��ت که توجه به کیفیت، س��بب افزایش نرخ 
می ش��ود؛ بنابرای��ن از واحده��ای مصرف کننده 
توق��ع داری��م مصرف کنندگان ب��ه موضوع هایی 
چ��ون عل��م و کیفی��ت در گام نخس��ت توجه 
داش��ته باشند.  تقوی در پاس��خ به این پرسش 
که مهم ترین مش��کلات شرکت های دانش بنیان 
چیس��ت، عنوان کرد: ش��رکت های دانش بنیان 
بیش��تر از تولیدکنندگان معمولی با مش��کلاتی 
روبه رو هستند، چراکه تولیدکنندگان با مشکلات 
کارگری، تهیه مواد اولیه و فروش محصول روبه رو 
هس��تند، اما مش��کلات ش��رکت های دانش بنیان 
ممکن اس��ت علاوه بر مش��کلات یادشده با خود 
مصرف کنندگان نیز باش��د، زیرا زمانی که شرکت 
دانش بنیان بخواهد ک��ه محصول باکیفیت تری را 
به شرکت های مصرف کنند بدهد، بیشتر شرکت ها 
ترجی��ح می دهند محصولاتی با نرخ پایین تر تهیه 
می کنن��د. به عن��وان نمون��ه، ش��رکت های فولاد 
مبارکه و ذوب آهن اصفهان از فیلترهای ش��رکت 
ما استفاده می کنند، این در حالی است که شرکت 
ما به لحاظ نرخ برنده مناقصه آنها شد نه به لحاظ 

کیفیت. وی با اش��اره به ای��ن موضوع که اولویت 
ق��رار دادن موضوع کیفی��ت نیازمند تغییر نگاه از 
سوی مصرف کننده است، عنوان کرد: بدون شک 
اولوی��ت ق��راردادن کیفیت، نباید بهان��ه ای برای 
افزایش قیمت ها باش��د، بلکه باید قیمت ها برابر با 
کیفیت گرایی افزایش یابد؛ از این رو ش��رکت های 
دانش بنیان مجبور هستند با شرکت های معمولی 
رقابت داش��ته باش��ند و در اولویت ش��رکت های 

تولیدکننده قرار نگیرند. 
دانش�بنیان�ها�سرمایه�ندارند��

درباره مس��ائل شرکت های 
ادیب،  حس��ام  دانش بنیان 
گروه  هیات مدی��ره  عض��و 
دانش بنی��ان پات��رون نی��ز 
چندی پیش در گفت وگو با 
روزگار مع��دن اظهار کرد: 
در صنعت فولاد شرکت های دانش بنیان توانسته اند 
به خوبی رش��د کنند، برای نمونه می توان ش��رکت 
صنایع نفت و گاز سرو را مثال زد که صنعت نفت 
نیز از محصولات آنها به��ره می گیرند. ادیب ادامه 
داد: اما هنوز اعتماد کافی به شرکت های داخلی و 
دانش بنیان در صنعت فولاد به دس��ت نیامده، بلکه 
تعداد این شرکت ها نیز در مقایسه با ابعاد صنعت 
ف��ولاد قابل توجه نیس��ت.  وی ادامه داد: حتی با 
وج��ود تاکی��د دولت ب��ر حمایت از ش��رکت های 
دانش بنی��ان، بای��د گف��ت ش��رکت های دولتی یا 
نیمه دولتی تولیدکننده فولاد در کشور نیز اهمیت 
خاصی برای شرکت های دانش بنیان قائل نیستند، 
چراک��ه بی��ش از ه��ر ام��ری کیفی��ت محصول 
شرکت های دانش بنیان برای آنها اهمیت دارد، در 
حالی که اگر حمایت های مشخصی از این شرکت ها 
ب��ه عم��ل آی��د، طبیعی اس��ت که ش��رکت های 
دانش بنیان با س��رعت بیش��تری می توانند رش��د 
کنن��د.  عضو هیات مدیره گروه دانش بنیان پاترون 
در پاسخ به این پرسش که شرکت های دانش بنیان 

در صنع��ت ف��ولاد ت��ا چه ان��دازه م��ورد حمایت 
س��ازمان های دولتی ق��رار می گیرند، گفت: برخی 
مواقع شرکت های دانش بنیان، دانش را در اختیار 
دارند، اما سرمایه لازم را ندارند. یکی از تسهیلاتی 
که می توان به ش��رکت های دانش بنیان ارائه کرد، 
تسهیلات است اما گرفتن هرگونه وام هم مستلزم 
ارائه وثیقه اس��ت. این در حالی اس��ت که اگر این 
شرکت ها قادر به ارائه چنان وثایق سنگینی بودند، 
شاید هیچ وقت دانش بنیان نمی شدند. در حقیقت 
ماجرای بیشتر ش��رکت های دانش بنیان، ماجرای 
»علم بهتر اس��ت یا ثروت« اس��ت.  ادیب در ادامه 
خاطرنشان کرد: به نظر من نخستین گام حمایت 
از ش��رکت های دانش بنی��ان، ارائ��ه فراخوان برای 
شرکت های دارای ظرفیت و دانش محور برای رفع 
نیازمندی های صنعت فولاد است و این موضوع نیز 
تا زمانی که نیازها اعلام نشود، پاسخی به آن داده 
نمی شود.  وی ادامه داد: پرسش من این است که 
برای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد، چه اندازه نیاز به 
نس��وزهای پیش��رفته داریم؟ یا چه اندازه نیازمند 
فروآلیاژه��ای الکترود، تیوب مس��ی، پ��ودر قالب 
ریخته گری، صفحه اس��لاید گی��ت، نازل تاندیش، 
قطعات ویژه نس��وز، وایر یا مفتول های تزریقی در 
مذاب و... هس��تیم؛ بنابراین در گام نخس��ت باید 
نیازمندها را مش��خص کرد و سپس برای رفع آن 

گام برداشت. 
کلام�پایانی���

هر کشوری اگر بخواهد در راستای توسعه یافتگی 
گام بردارد، باید بیش از هر عامل دیگری به تولید 
دانش و تجاری س��ازی آن توج��ه کند، زیرا دوران 
استفاده از س��رمایه های خدادادی چون نفت، طلا 
و س��نگ آهن به س��ر آمده و زمان آن رسیده که 
دس��ت اندرکاران و مسئولان براساس شایستگی ها 
و مزیت ه��ای رقابتی و با تاکید ب��ر ایجاد دانش و 
ارزش افزوده هدف گذاری کرده تا در مسیر توسعه 

گام بردارند. 

محمدحسین بهشتی: تاکید اصلی ما در معاونت علمی و 
فناوری بحث تجاری سازی است و این بدان معناست که 

 فعالیت در حوزه دانش بنیان با تجاری سازی ادامه 
می یابد
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یادداشت

استارت آپ های 
مشتری محور

امروزه در علم بازاریابی نوین، تمرکز اصلی پس از 
جذب یک بیننده و تبدیل آن به مش��تری احتمالی 
و س��پس به مش��تری واقع��ی، وفادار نگهداش��تن 
آن مش��تری ب��ه برن��د و محص��ولات و خدمات آن 
اس��ت. در واقع، بس��یاری از کس��ب و کارهای نوپا، 
برنامه ه��ای عم��ده و پرهزینه ای ب��ر روی مدیریت 
ارتباط با مش��تریان در جهت حفظ و توس��عه آنان 
دارند. از اصلی ترین ابزارهای حفظ و توس��عه شبکه 
مش��تریان، پیامک های تبلیغاتی، بازاریابی ایمیلی 
و ش��بکه های اجتماعی هس��تند. در واقع، متدهای 
بازاریابی دیجیتال، از اصلی ترین روش های مدیریت 
ارتباط با مش��تریان اس��ت. در این میان، می بینیم 
که ه��ر چند وقت یکب��ار پیامک ها ی��ا ایمیل های 
تبلیغات��ی از س��وی کس��ب و کارهایی ک��ه قبلا از 
آنه��ا خرید ک��رده یا تنها بینن��ده صفحات مجازی 
آنه��ا بوده ایم، دریافت می کنیم. البته گاهی اوقات، 
این پیام های تبلیغاتی بیش��تر از حد معمول بوده و 
مش��تریان را از خرید های مجدد منصرف می سازد. 
ارس��ال محتواها و اخبار رویدادها، ارس��ال کد های 
تخفیف��ی دوره ای، پیگیری وضعیت مش��تری پس 
از خرید و اس��تفاده از محصول یا خدمات، دعوت به 
حض��ور در کمپین ها و غیره، از اصلی ترین محتوای 
این پیامک های تبلیغاتی اس��ت. ام��ا در کنار همه 
مزیت های سیستم های ارتباط با مشتریان و معایب 
احتمالی ناش��ی از اس��تفاده بیش از حد از متدهای 
تبلیغاتی در زمان و مکان نامناسب، مدیریت ارتباط 
با مشتری بخش لاینفک همه سیستم های بازاریابی 
است، چرا که هزینه های نگهداری مشتریان و خرید 
مج��دد آنها، بس��یار پایین ت��ر از هزینه های جذب 
مش��تریان جدید اس��ت. اما نکته حای��ز اهمیت در 
بخش معدن و صنایع معدنی کشور ما این است که 
از سیس��تم های مدیریت ارتباط با مش��تریان کمتر 
استفاده می شود و بس��یاری از بنگاه های اقتصادی 
این حوزه، با روش های بازاریابی نوین بیگانه اند. یکی 
از دلای��ل اصلی این امر، نگاه س��نتی به بازاریابی و 
نیز اعتقاد نداشتن یا ناتوانی در استفاده از متدهای 
نوی��ن بازاریابی مانند بازاریابی دیجیتال اس��ت.  با 
ش��کل گیری اس��تارت آپ ها  و کس��ب و کارهای 
دامنه ای )کس��ب و کارهایی که در کنار بنگاه های 
ب��زرگ تامین کنن��ده و تولید کنن��ده مواد معدنی 
می توانن��د خدم��ات و یا محص��ولات جانبی ارائه 
کنن��د(، به تدریج فضای اس��تفاده و بهره گیری از 
ابزارهای دیجیتال بازاریابی و ارتباط با مش��تریان 
نیز در بخش معدن و صنایع معدنی ایجاد می شود.

 ایجاد محیط ارتباط با مشتری با سازماندهی و 
دسته بندی مشتریان و فعالیت های مرتبط، زمینه 
پیگیری و بررسی اقدامات انجام شده و نیز امکان 
ارزیاب��ی را فراه��م می کند و مهم ت��ر اینکه زمینه 
معرف��ی محصولات جدید را فراه��م خواهد کرد. 
نظم ایجاد ش��ده در س��اختار مدیریتی سازمان یا 
ش��رکت معدنی، پس از پیاده سازی محیط ارتباط 
با مش��تریان می تواند موج��ب معرفی محصولات 
رقابتی ش��ود. این اقدام، سبب ایجاد هم افزایی در 
توس��عه بازارهای موج��ود و ایجاد بازار های جدید 
خواه��د ش��د. اگ��ر بتوانیم در زمینه س��نگ های 
تزیین��ی و قیمتی و نیمه قیمتی، بس��ترهای لازم 
ب��رای ارتب��اط با مش��تری به خص��وص در حوزه 
بین المل��ل را فراه��م کنیم، ب��دون تردید، معادن 
مربوط��ه و حتی مواردی ک��ه درحال حاضر، بازار 
قابل توجهی ندارند، فعال ش��ده و توسعه خواهند 
یاف��ت. انتخاب یک پلتفرم مناس��ب برای ارتباط 
با مش��تری، معمولا نیاز به مشاوره های تخصصی 
دارد و باید متناس��ب با فعالیت های لازم، تنظیم و 
با دس��ته بندی مشتریان و بازارهای هدف، قابلیت 

اجرا و برنامه ریزی پیدا کند.
 اکنون سیس��تم های نرم اف��زاری متنوعی برای 
مدیری��ت بهتر ارتباط با مش��تریان وجود دارد که 
برخ��ی از آنها قابلیت مدیری��ت پروژه ها، دریافت 
بازخوردها، پایش تعداد کاربران و شناسایی نقاط 
ضعف و قوت سیس��تم های بازاریابی را نیز فرآهم 
می آورن��د. انجام تحقیق��ات بازاریاب��ی از تحلیل 
فرآیندهای درون سیس��تم های مدیریت ارتباط با 
مشتری، نتایج مطلوب تری را در پی خواهد داشت.

سیدرضا عظیمی
مجری طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک و متوسط 

مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری صدرتامین )تاصیکو( 
گفت: نخس��تین ش��تاب دهنده بخش معدن با همکاری و 
مشارکت شرکت های دانش بنیان تا پایان امسال راه اندازی 

می شود.
ب��ه گ��زارش تاصیک��و، غلامرض��ا س��لیمانی، نهض��ت 
بومی س��ازی قطعات را یک��ی از اولویت ه��ای کلیدی در 
تاصیکو برش��مرد و گفت: بومی س��ازی قطعات در دستور 
کار همکاران ما در ش��رکت های تابعه قرار گرفته اس��ت و 
ت��ا به امروز اقدامات قابل قبولی را در زمینه بومی س��ازی 

شاهد بوده ایم.
وی اظهار کرد: با توجه به گستردگی فعالیت های برخی 
از ش��رکت های تابع، سیاست پیاده سازی ایده های نوین و 
برقراری ارتباط مستقیم دانشگاه با صنعت در برنامه کاری 
شرکت ها قرار گرفته است و خوشبختانه گزارش های قابل 
قبول��ی در راس��تای همکاری دانش��گاه و صنعت دریافت 
کرده ایم که در روز افتتاحیه شتاب دهنده اعلام و رونمایی 

خواهیم کرد. 
ب��ه گفته وی هم اکنون ش��رکت های تابع��ه با تکیه به 

دانش جوانان ایرانی مانع از خروج ارز از کش��ور ش��ده اند 
و براس��اس اع��لام صاحب نظ��ران و متخصص��ان قطعات 

بومی سازی شده کیفیتی مشابه قطعات وارداتی دارند.
بنا به گفته س��لیمانی، پس از برگزاری جلسات متعدد 
و کارب��ردی با هیات مدی��ره و مدی��ران تاصیکو تصمیم 
ب��ه راه اندازی ش��تاب دهنده بخ��ش معدن با مش��ارکت 
ش��رکت های دانش بنیان گرفته ش��د و نخس��تین شتاب 

دهنده تا پایان امسال راه اندازی می شود. 
وی درب��اره عملکرد ۹ ماهه ش��رکت های تابع تاصیکو 
نیز اظهار کرد: بررس��ی عملکرد شرکت های تابع به پایان 
رس��یده اس��ت و گزارش آن طی روز های آینده از سوی 

روابط عمومی صدرتامین به رسانه ها اعلام خواهد شد.
س��لیمانی در مورد آخرین وضعیت س��هام تاصیکو نیز 
گفت: سود هر س��هم در پایان سال دو برابر خواهد بود و 
ما به وعده ای که به س��هامداران داده بوده ایم عمل کرده 
و خواهی��م کرد.  تمامی مدیران تاصیکو براس��اس برنامه 
اقدامات را در دستور کار خود قرار داده اند و سهامداران با 

خیال آسوده از سهم خود نگهداری کنند.

س��هام مس از ابتدای امس��ال تا ۲۵دی  ماه، بازدهی 
۱۰۵ درصدی نصیب سهامداران کرد. به گزارش روابط 
عموم��ی ایمیدرو، مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس 
ایران با اعلام این خبر افزود: نرخ س��هام مس در ابتدای 
امسال ۳۸۱۵ریال بود که در تاریخ ۲۵ دی  ماه این رقم 
ب��ه ۷۶۷۳ ریال رس��ید. وی با بیان اینک��ه این موضوع 
حاکی از آن اس��ت که س��هم مس رشد نرخ بیش از دو 
برابری داشته است، افزود: ارزش بازار سهام شرکت مس 
ت��ا پیش از برگزاری مجمع فوق العاده به رقم بی س��ابقه 
و چش��مگیر ۵۹۸، ۴۹۴ میلیارد ریال رسید. مدیرعامل 
شرکت مس با اش��اره به برگزاری مجمع فوق العاده ۲۹ 
دی  ماه جاری و افزایش ۳۰درصدی س��رمایه ش��رکت 
مس، بیان کرد: س��رمایه  کنونی و ثبت  ش��ده ش��رکت 
۷۸۰۰ میلی��ارد تومان اس��ت که ب��ا ۳۰ درصد افزایش 
س��رمایه پیش��نهادی )۲۳۴۰ میلیارد تومان( س��رمایه 
ش��رکت به ۱۰هزار و ۱۴۰ میلیارد تومان خواهد رسید. 
سعدمحمدی با بیان اینکه بخشی از این افزایش سرمایه 

صرف طرح های توس��عه خواهد شد، عنوان کرد: شرکت 
مس طی ۹ ماهه نخست امسال ۱۱۰ تومان سود خالص 
به ازای هر س��هم ساخت که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد ۱۲۸درصدی داشته است.  تلفات جانی ریزش 
معدن زغال سنگ در بهاباد یزد فرمانده منطقه انتظامی 
بهاباد یزد گفت: ریزش معدن زغال س��نگ آسفیج این 
شهرستان موجب مرگ یک کارگر شد. به گزارش ایرنا، 
س��رهنگ علی مهیجی اف��زود: با اعلام ای��ن حادثه به 
مرکز فوریت های پلیس��ی ۱۱۰ بلافاصله ماموران برای 
بررس��ی موضوع به معدن اعزام شدند. وی ادامه داد: در 
بررس��ی های اولیه ماموران مشخص شد کارگری حین 
کار ب��ه دلی��ل ریزش ناگهانی تون��ل در محل حادثه در 
دم جان خود را از دس��ت داده اس��ت. فرمانده انتظامی 
بهاباد با بیان اینکه جنازه به پزشکی قانونی انتقال داده 
ش��ده خاطرنش��ان کرد: علت حادثه همچنان در دست 
بررسی است. مرکز شهرستان بهاباد در ۱۸۰کیلومتری 

شهر یزد قرار دارد.

بازدهی ۱۰۵ درصدی سهام مس طی ۱۰ ماهنخستین شتاب دهنده معدن تا پایان امسال راه اندازی می شود
افزایش سرمایه شرکت مس صرف توسعه می شود

نمایشگاه  ملی فولاد پردستاورد تر از سال گذشته
شرکت کنندگان در دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد مطرح کردند

معاون توس��عه و اکتشافات ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
با اش��اره به برگزاری مجمع فوق العاده ش��رکت مس در هفته 
آین��ده و بحث افزایش س��رمایه، گفت: خوش��بختانه ش��رکت 
م��س، بحث طرح ه��ای توس��عه را جدی گرفت��ه و در همین 
راس��تا بحث افزایش سرمایه را در دستور کار خودش قرار داده 
است.  به گزارش مس پرس، بهروز رحمتی با بیان اینکه یکی از 
بهترین روش های افزایش ثروت س��هامداران، افزایش ظرفیت 
تولید و انجام طرح های توس��عه در شرکت هاس��ت، گفت: برای 
انج��ام طرح های توس��عه، بحث تأمین مال��ی از کلیدی ترین و 

مهم ترین موضوع هاس��ت؛ طرح های توس��عه صنعت هم، همه 
پارامترهای لازم برای انجام را دارد و تمام شرایط فنی و ذخایر 
معدنی این صنعت س��ودآور را داریم و تقاضا برای مس، بیش 
از عرضه اس��ت.  وی ادامه داد: از س��وی دیگر، با توجه با شرایط 
فعل��ی که تأمین مالی خارجی ب��ه  علت تحریم های بین المللی 
بس��یار س��خت و امکان تأمین مالی پروژه ه��ای بزرگ مس از 
مناب��ع داخل��ی مثل بانک ها با نرخ بالای س��ود بانکی دش��وار 
اس��ت و  به صرفه نیست؛ بنابراین، بهترین، سهل الوصول ترین و 
کم هزینه ترین راه تأمین مالی، افزایش س��رمایه است؛ یعنی از 

محل منابع سودی که در خود شرکت ایجاد می شود، این سود 
به جای آنکه تقس��یم ش��ود، برای افزایش سرمایه به کار گرفته 
ش��ود. معاون توسعه و اکتشافات شرکت مس با تأکید بر اینکه 
وظیفه هر ش��رکت و مدیران ارشد هر شرکتی، حفظ و صیانت 
از دارایی س��هامداران و افزای��ش برکت و افزایش بازدهی برای 
سهامداران است، افزود: یکی از بهترین روش های افزایش ثروت 
س��هامداران، افزایش ظرفیت تولید و انجام طرح های توس��عه 
در شرکت هاس��ت و در تمام جهان، شرکت هایی که طرح های 
توسعه را انجام نداده اند، در بلندمدت محکوم به حذف از گردونه 

رقابت اقتصاد جهانی خواهند بود؛ بنابراین ش��رکتی که توسعه 
نداش��ته باش��د، پویا نیست.  رحمتی با اش��اره به اینکه اکنون 
ش��رایط سرمایه گذاری پایدار در کش��ور چندان وجود ندارد و 
بس��یاری از سهامداران ممکن است به دلیل اطلاعات کمی که 
دارند سراغ بازارهای دیگری بروند که مولد نیستند، گفت: بهتر 
است سودی که در پایان سال مالی نصیب سهامدار می شود، در 
قالب افزایش س��رمایه صرف انجام طرح های توسعه مولد شود 
تا برای س��ال های طولانی برای سهامداری که در صنعت مس 
سرمایه گذاری کرده، برکت و سودآوری ماندگار داشته باشد. 

معاون توسعه و اکتشافات شرکت ملی صنایع مس ایران: 
افزایش سرمایه، ضامن توسعه و پویایی شرکت مس است 

 محبوبه ناطق: 
دومین جش��نواره و نمایشگاه ملی فولاد پس 
از یک س��ال تلاش مس��تمر برگزار کنندگان آن 
در حالی به پایان رسید که شرکت های فولادی 
حاض��ر در ای��ن نمایش��گاه از کاربردی تر بودن 
ای��ن دوره و پربارتر بودن آن س��خن می گفتند 
و از هم اکنون برای س��ومین جش��نواره در سال 
۹۹ برنامه ری��زی می کردند تا در رقابتی که بین 
صنای��ع فولاد و تامین کنندگان آن به راه افتاده، 
برنده بومی س��ازی و س��اخت داخل این صنعت 

باشند.
در این میان پای س��خن مدی��ران عامل چند 
ش��رکت ف��ولادی و ی��ک ش��رکت دانش بنیان 

نشستیم. 
حضور پرقدرت تر  �

قائم مقام  بهرام س��لطانی، 
مدیرعام��ل ش��رکت آهن 
مجد ف��راز در گفت وگو با 
روزگارمع��دن عنوان کرد: 
س��ال گذش��ته به عن��وان 
و  )اسپانس��ر(  حامی مالی 
ه��م  و  حامی مال��ی  به عن��وان  ه��م  امس��ال 

شرکت کننده در این جشنواره حضور داشتیم. 
وی با بیان اینکه شرکت آهن مجد یک شرکت 
بازرگانی است، گفت: در بحث بومی سازی بیشتر 
شرکت های دانش بنیان و فولادی حضور دارند و 
ش��رکت ما به عنوان پش��تیبان و سرمایه گذار در 

این زمینه فعال است. 
بی��ن  مقایس��ه   در  ادام��ه  در  س��لطانی 
نمایش��گاه سال گذشته و امس��ال، تصریح کرد: 
ش��رکت کننده ها در نمایشگاه امسال پرقدرت تر 
و به ویژه در حوزه بومی س��ازی توانمندتر حضور 
یافتند، اما اس��تقبال ش��رکت ها نسبت به سال 
گذش��ته کمتر بود اگرچه ممکن اس��ت این امر 

دلایل گوناگونی داشته باشد. 
وی در ادام��ه تاکید کرد: یکی ضعف های این 
نمایش��گاه، فضای مح��دود آن بود و معتقدم در 
اندازه  صنعت فولاد نبود و این نمایش��گاه نیاز به 
فضای بزرگ تری مانند نمایش��گاه بین المللی یا 

مصلا دارد. 
قائ��م مقام مدیرعامل ش��رکت آهن مجد فراز 
درب��اره زمین��ه کاری این ش��رکت گفت: زمینه 
کاری ش��رکت م��ا بازرگان��ی اس��ت و به عنوان 
س��رمایه گذار و حمای��ت از بومی س��ازی در این 
مس��یر گام برداش��تیم.  این ش��رکت در زمینه 
تهیه و تامین مواد اولیه مانند گندله، کنس��انتره 
و آهن اس��فنجی، قطعات مورد نیاز این صنعت 
و س��رمایه گذاری روی طرح های��ی ک��ه توجیه 

اقتصادی داشته باشند، فعال است. 
س��لطانی ادامه داد: ش��رکت ما یک ش��رکت 
باسابقه  است و در کارنامه اش یک ریال کار ارزی 
صادرات��ی و وارداتی، س��رمایه گذاری خارجی و 
حتی یک ریال وام بانکی وجود ندارد و هیچ گونه 
ال سی با هیچ ش��رکتی منعقد نکرده ایم. هرچه 

هس��ت س��رمایه خود ش��رکت و اعتباری است 
که در این زمینه کس��ب کرده اس��ت؛ از این رو 
وظیف��ه خودمان می دانیم ک��ه در خدمت تولید 

کشور باشیم. 
 وی در ادام��ه اظهار کرد: بیش��تر محصولات 
ما در زمینه پش��تیبانی از قطعات، ابزار و فلزات 

مورد نیاز قطعه سازان و معادن است. 
سلطانی درباره دستاوردهای نمایشگاه امسال 
برای این شرکت گفت: در این چند روز، چندین 
مذاکره خوب داش��تیم ک��ه امیدواریم به نتیجه 

برسد.
 وی درباره نقش تحریم در رونق این نمایشگاه 
نیز اظهارکرد: صنعت فولاد برای کش��ور بزرگ، 
مهم و ارزآور اس��ت و با توجه به شرایط تحریم 
ک��ه نمی توان گفت ب��ر آن تاثیری ن��دارد، باید 
به بومی س��ازی توجه بیش��تری داشته باشیم تا 
بعدها بتوانیم ثمره آن را ببینیم. برای اینکه هر 
روز دس��ت مان از بازارهای جهانی قطعات مورد 
نیاز کوتاه تر نش��ود باید هر چه بیشتر به سمت 

برگزاری نمایشگاه هایی از این دست برویم. 
وی ادام��ه داد: ش��رکت م��ا می توان��د ب��رای 

فولادی ه��ا و دانش بنیان ها کم��ک کند و بدون 
چشمداشت ایده و مشاوره ارائه بدهد. 

قائم مقام مدیرعامل شرکت آهن مجد فراز با 
بیان اینکه این ش��رکت ۳۵۰ مشتری در سطح 
کشور ش��امل فولاد و قطعه س��از دارد، افزود: با 
شرکت های زیرمجموعه غدیر مثل فولاد آلیاژی 
ایران، آهن و ف��ولاد غدیر ایرانیان و فولاد غدیر 
نیری��ز و در بخش خصوصی نیز ب��ا فولاد یزد و 
گردش��گری ماهان و... مش��ارکت  و همکارهای  

زیادی داریم. 
خیز فولاد خراسان برای نمایشگاه بعدی  �

معاون  اس��ماعیلی،  بهروز 
فن��اوری  و  برنامه ری��زی 
ف��ولاد خراس��ان نی��ز در 
حاش��یه دومین نمایشگاه 
ملی فولاد به روزگارمعدن  
گفت: در ۳، ۴روزبرگزاری 
جشنواره و نمایشگاه فولاد، افزون بر ۲۱۰سازنده  
اطلاعات ش��ان را درب��اره مواد مورد نی��از ما در 
به عن��وان  ف��ولاد  انجم��ن  جام��ع  س��امانه  

تامین کنندگان فولاد خراسان وارد کردند. 

وی افزود: این سازنده ها مباحث تخصصی شان 
را در میزه��ای چهارگانه ای که ما تش��کیل داده 
بودی��م، ارائ��ه دادند و در فرص��ت محدودی که 
داشتیم از بین این شرکت ها، توانستیم در حوزه 
ساخت قطعات و تجهیزات مکانیکی، پنوماتیکی 
و ح��وزه انتقال م��واد ۳ تفاهمنام��ه، در زمینه 
برق و اتوماس��یون و تجهیزات آزمایش��گاهی ۳ 
تفاهمنام��ه و در زمینه تولید م��واد فروآلیاژها، 
نس��وز و روانکاره��ا، ۴ تفاهمنام��ه ب��ه امض��ا 
 برس��انیم که در مجموع ۱۱ تفاهمنامه به امضا

 رسید. 
اس��ماعیلی ادام��ه داد: ب��ا انعق��اد ای��ن ۱۱ 
تفاهمنامه، فولاد خراسان در مقابل شرکت های 
دانش بنیان و سازنده این تعهد را خواهد داشت 
که نی��از فولاد خراس��ان را در زمین��ه قطعاتی 
 ک��ه نیازمند واردات آن ب��ه خارج بود را برطرف 

کند. 
امیدواری��م در ادامه ای��ن تفاهمنامه ها منجر 
به عقد قرارداد ش��ود. این ۱۱ تفاهمنامه، جدید 
اس��ت که ۹ تفاهمنامه را با ش��رکت های جدید 

منعقد کردیم. 
وی افزود: این تفاهمنامه ها خود یک دستاورد 
ب��رای صنعت فولاد کش��ور به ش��مار می رود که 
به تدریج باعث کاهش نیاز صنعت فولاد به خارج 

می شود.  
مع��اون برنامه ریزی و فناوری فولاد خراس��ان 
درب��اره چگونگی برگزاری نمایش��گاه ملی فولاد 
گفت: به طور تقریبی، این نمایشگاه خوب برگزار 
ش��د و اس��تقبال از آن ه��م خوب ب��ود. تفاوت 
این نمایش��گاه با نمایش��گاه های دیگر این است 

که به ط��ور کام��لا تخصصی برگزار می ش��ود و 
همه ش��رکت های زنجیره تولید فولاد گروه  های 
تخصصی ش��ان را می آورند تا شناسایی و جذب 
و ارزیاب��ی تامین کنندگان را در برنامه خود قرار 
دهن��د و نکت��ه مثبت آن این اس��ت که در این 
نمایش��گاه کارشناس��ان عمومی و مردم حضور 

ندارند. 
 به گفته اسماعیلی، مدیرعامل فولاد خراسان 
به دلی��ل اینکه ج��وان هس��تند و در این زمینه 
تحصیلات عالیه دارند، به دانش بنیان ها بس��یار 
اهمیت می دهن��د و به همین دلیل ش��خصا به 
غرف��ه دانش بنیان ها مراجعه ک��رده و از نزدیک 
مذاکره ه��ای مورد نی��از را انجام دادند که منجر 

به عقد تفاهمنامه با آنها شد. 
وی اظه��ار امی��دواری کرد: تا س��ال آینده با 
کم��ک فولاد مبارکه و یک ش��رکت دانش بنیان 
در خراس��ان، تولید نیمه صنعتی نیدل کک برای 
ساخت الکترود گرافیتی که ماده ای ۱۰۰ درصد 
وارداتی اس��ت و یک��ی از اصلی ترین حلقه های 
زنجی��ره فولاد در ایران به ش��مار م��ی رود را در 
داخل کش��ور ش��روع کرده و در نمایشگاه سال 

آینده عرضه می کنیم. 
۲۰۰هزار یورو صرفه جویی در یک قلم  �

مع��اون  نزه��ت زاده،  آزاد 
مهندس��ی فروش شرکت 
آس��یا ژول��ه ک��ه در این 
نمایشگاه با فولاد خراسان 
امض��ا  تفاهمنام��ه ای 
کرده اند نیز در گفت وگو با  
روزگارمعدن گفت: شرکت ما، روانکارهای خاص 
صنعتی یعن��ی گریس ب��رای چرخ دنده های باز 
آسیاب های گندله سازی تولید می کند و امسال 
نی��ز دو محصول جدید روان��کار که پیش از این 
کام��لا وارداتی ب��ود را داخلی س��ازی و در این 

نمایشگاه حضور پیدا کرده ایم. 
وی ب��ا بی��ان اینک��ه ای��ن دو محص��ول را 
برای ش��رکت فولاد خراس��ان تولی��د کرده اند، 
اف��زود: تولید ای��ن دو روانکار فق��ط برای فولاد 
 خراس��ان ۲۰۰هزار یورو بازگش��ت ارزی داشته 

است.  
 معاون مهندس��ی فروش ش��رکت آسیا ژوله 
افزود: در حالی اس��ت که فولاد خراسان سالانه 
۳۰۰هزار یورو واردات روان��کار در این دو مورد 
داشته که با داخلی سازی آن، هزینه ارزی مورد 
نیاز فولاد خراس��ان به ای��ن روانکارها را به یک 

سوم رسانده است. 
نزهت زاده در پاسخ به این پرسش که شرکت 
آس��یاژوله چ��ه نیازهایی را برای س��ال پیش رو 
شناس��ایی کرده و برش��مرده ، گفت: امروز یک 
تفاهمنامه با فولاد خراس��ان ب��رای دو محصول 
دیگر امضا کردیم که این شرکت برای تامین آن 
به واردات وابسته است و در حال تبادل اطلاعات 
فنی هستیم که تا س��ال آینده این دو محصول 

را نیز تولید  کنیم. 

بهروز اسماعیلی: با انعقاد ۱۱ تفاهمنامه، فولاد خراسان 
در مقابل شرکت های دانش بنیان و سازنده این تعهد را 

خواهد داشت که نیاز فولاد خراسان در زمینه قطعاتی 
که نیازمند واردات آن به خارج بود را از طریق این 

شرکت برطرف کند
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منیر حضوری: دومین نمایش��گاه معادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( از ۲۹ دی در هتل 

المپیک تهران آغاز به کار کرد.
در این همایش ۳روزه که تا اول بهمن ادامه داشته، شاهد 
حض��ور مهمان های داخل��ی و خارجی بودی��م. اهداف این 
همایش چه در حوزه اکتشاف و چه در حوزه های استخراج 
و ف��رآوری ای��ن بود ک��ه حرف های جدیدی مطرح ش��ود. 
س��خنرانی ، کارگاه های تخصصی و آموزشی جزو برنامه های 

اصلی این همایش ۳روزه بود. 
غیرآهنی�ها�از�آهنی�ها�بزرگ�ترند��

محمدرضا خالصی، استاد دانش��گاه تربیت مدرس تهران 
درباره اهمی��ت برگزاری نمایش��گاه غیرآهنی ها به  روزگار 
معدن گفت: معدن در همه جای دنیا تقسیم بندی می شود 
و ش��اخه های مختلف��ی دارد. ب��ه دلیل ماهیت کانس��ار و 
صنع��ت، بخ��ش آهن و ف��ولاد معم��ولا از ابتدا ت��ا انتهای 
فرآیند به یکدیگر پیوس��ته بوده و زنجیره بزرگی تش��کیل 
می دهند. بنابراین حجم مع��ادن فلزی آهنی، گردش مالی 
و اهمیت فولاد در توسعه اقتصادی هرکشور باعث شده که 
مس��ئله آه��ن و فولاد را به صورت جداگانه از س��ایر فلزات 
بررس��ی کنیم. این در حالی است که بازار فلزات غیرآهنی، 
فرآیند اکتش��اف، ف��راوری و صنایع معدن��ی مربوط به آنها 
نیز مبحث جداگانه ای است. نکته مهم اینکه غیرآهنی ها از 
فلزات آهنی بس��یار بزرگ تر هستند و باید به طور جداگانه 
بررس��ی شوند.  اس��تاد دانش��گاه تربیت مدرس با اشاره به 
اهمی��ت نگاه تخصصی نس��بت به غیرآهنی ه��ا تاکید کرد: 
مس، طلا،  سرب، روی،  نیکل و... حجم بزرگی را در اقتصاد 
کش��ور به خود اختصاص داده اند و نمی توان آنها را در کنار 
آهن و فولاد گذاش��ت. بنابراین لازم اس��ت نمایشگاهی به 
نام فلزات غیرآهنی با پنل های تخصصی در کش��ور داش��ته 
باشیم تا آن را به دیگران معرفی کنیم. خالصی بابیان اینکه 
اغل��ب معدنکاران بخش خصوصی در حوزه فلزات غیرآهنی 
فعالی��ت می کنند، اظهار کرد: معادن کوچک و متوس��ط ما 
اغلب در بخش غیرآهنی ها هس��تند و ب��ه عبارتی می توان 
گف��ت که بخش اعظمی از معدن��کاران بخش خصوصی در 
فل��زات غیرآهن��ی فعالند. وی در پاس��خ به این س��وال که 
امس��ال چه انتظاری از نمایش��گاه غیرآهنی ها دارید،  اظهار 
ک��رد: اگر الگوی آهنی ها را در بخش غیرآهنی هم داش��ته 
باش��یم می توانی��م بهتر از ای��ن عمل کنیم. ب��ه این معنی 
که بتوانیم تقس��یم بندی مناس��بی برای غیرآهنی ها داشته 
باشیم و هر روز نمایش��گاه را به یک ماده معدنی غیرآهنی 
اختصاص دهیم تا هر کدام به صورت تخصصی دیده شوند.  
خالصی با اش��اره به تنوع معادن غیرآهنی در کش��ور گفت: 
معادن س��رب و روی کش��ور و صنایع معدنی مربوط به آن 

در اس��تان هایی مثل زنجان و یزد بس��یار گس��ترده بوده و 
فعالی��ت زیادی دارن��د. ضمن اینکه تعداد بس��یار زیادی از 
نیروی انس��انی را در خود جای  داده اند و به رش��د اشتغال 
در این بخش کمک کرده اند. بنابراین باید به غیرآهنی ها به 
ش��کل خاص  پرداخته و به صورت تخصصی در سمینارها و 

پنل ها به آنها توجه شود. 
نمایشگاهی�در�خدمت�بومی�سازی��

مجید وفایی ف��رد، مدیر مرک��ز تحقیقات ف��رآوری مواد 
معدن��ی نیز در گفت وگو با روزگار معدن اش��اره به اهمیت 
جدایی آهنی ها از غیرآهنی ها گفت: به دلیل وسعت زنجیره 
فولاد و اینکه ما در این حوزه مزیت نسبی داریم و همچنین 
ب��رای جلوگیری از تداخل باید ح��وزه فلزات غیرآهنی را از 
فولاد جدا کرد. او ادامه داد: از طرف دیگر غیرآهنی ها طیف 
وس��یعی را در صنعت ش��امل می ش��وند که باید به صورت 
جداگانه به آنها پرداخت. مدیر مرکز تحقیقات فرآوری مواد 
معدنی با اشاره به مزیت نسبی بخش غیرآهنی ها در اقتصاد 
کش��ور گفت: در برخی از زمینه های غیرآهنی مثل سرب، 
روی و مس مزیت نس��بی داریم. برخ��ی عناصر  های تک و 
عناصر اس��تراتژیک مثل عناصر ن��ادر خاکی و فلزات خاص 
زیرزمین��ی ه��ر کدام کس��ب وکار و تج��ارت جدایی ایجاد 
می کنن��د که توجه جداگانه به آن نیز حائز اهمیت اس��ت.  
وفایی فرد بابیان اینکه همرسانی در نمایشگاه یکی از اهداف 
مهم اس��ت،  اظهار کرد: در نمایشگاه طرفین عرضه و تقاضا، 
 کارشناس��ان و متخصصان مختلفی حض��ور دارند، بنابراین 
فرصت خوبی برای هم افزایی ارتباطات و توسعه همکاری ها 

فراهم می شود. 
مدی��ر مرکز تحقیقات ف��رآوری مواد معدنی با اش��اره به 
اینکه نخستین بار است که در نمایشگاه غیرآهنی ها شرکت 
می کند، در پاسخ به این سوال که چه انتظاری دارید، اظهار 
کرد: باید فرصت همرس��انی بین متخصصین فراهم شود تا 
بتوانند به توسعه اکتشاف و فرآوری فلزات غیرآهنی کمک 

کنند.
وفایی فرد با اشاره به تحریم ها و اینکه این نمایشگاه نقش 
موث��ری برای مقابله با آن دارد، گفت: ما به بومی س��ازی و 
توس��عه س��اخت داخل نیاز داریم بنابراین برگزاری چنین 
نمایش��گاهی در ای��ن ش��رایط بس��یار موثر اس��ت. در این 
نمایش��گاه فعالان غیرآهنی چه کس��انی که فلزات را تولید 
کرده و چه کس��انی که مصرف کننده هس��تند باهم آش��نا 

می شوند.
 اگر دس��ت اندرکاران این بخ��ش بتوانند نیازهای خود را 
مطرح کرده و ماشین سازان و تامین کنندگان هم بتوانند با 
آنها ارتباط برقرار کنند و به توسعه ساخت داخل بپردازند، 

نمایشگاه به هدف اصلی خود رسیده است. 

غیرآهنی�ها�کمتر�از�آهنی�ها�نیستند��
محسن رحیمی، موسس شرکت معادن کاریز شهر که در 
حوزه تولید کرومی��ت فعالیت می کند به روزگار معدنگفت: 
این م��اده معدنی در ایران بس��یار فراوان اس��ت و مصارف 

شیمیایی دارد و در صنایع فولاد نیز استفاده می شود. 
او بابیان اینکه ایران در حوزه غیرآهنی ها ش��رایط خوبی 
در جهان دارد، ادامه داد: کوه های ش��رق کشور تا قزاقستان 
سرش��ار از مواد معدنی مس هس��تند. مس، فلز گرانبهایی 
اس��ت که در آینده دنیا را تس��خیر خواهد کرد، طوری که 
ن��رخ آن نزدیک به فلزات نیمه قیمتی می ش��ود.  موس��س 
ش��رکت معادن کاری ش��هر با تاکید بر اینک��ه غیرآهنی ها 
کمتر از آهنی ها نیس��تند،  ادامه داد: اگر در ایران روی ماده 
معدنی مس کار ش��ود و ب��ه آن بها دهیم بار س��نگینی از 
اقتصاد کش��ور را می توان برداشت و به نظام اقتصادی کشور 
کم��ک کرد. البته روی،  س��رب و دیگر غیرآهنی ها نیز مهم 
هس��تند که باید به آنها هم توج��ه کرد. او ادامه داد: فلزات 
س��نگین غیرآهنی  در کش��ور وجود دارد که ظرفیت خوبی 
دارند و بس��یار گران بها هس��تند اما هن��وز کار جدی  روی 
آنه��ا انجام  نش��ده اس��ت. در این بین وظیفه دولت اس��ت 
که زیرس��اخت ها را فراهم کرده تا بخ��ش خصوصی بتواند 
رش��د کند.  رحیمی در پاسخ به این سوال که چه انتظاری 
از نمایش��گاه غیرآهنی ها دارید،  گفت: انتظ��ار داریم که با 
برگزاری چنین نمایش��گاه هایی شرایط برای سرمایه گذاران 
بخش خصوصی فراهم شود. اگر دولت در حوزه غیرآهنی ها 
فعالی��ت کند هرچند نتایج خوبی به بار می آورد اما مطلوب 
بخ��ش خصوصی نیس��ت. بنابراین انتظار ما این اس��ت که 
دولت، سرمایه گذاران بخش صنعت، معدن و فرآوری فلزات 
غیرآهنی را به رسمیت بشناسد تا با اطمینان کامل سرمایه 

خود را در این صنعت به کار ببرند. 
مس؛�یکی�از�ارزآورترین�مواد�معدنی��

محمود بندرچی، مدیرعامل ش��رکت رستاک پاد ویژن و 
برگزارکننده اصلی این همایش نیز چندی پیش درباره این 
س��وال که نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی از چه 
زمان��ی و با چه رویکردی آغاز به کارکرده اس��ت، به روزگار 

معدن گفت: دوره نخس��ت این همایش در س��ال ۱۳۹۲ با 
همکاری انجمن کارفرمایان س��رب و روی، وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت ایران، خانه معدن ایران و س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن آغ��از به کار کرد. وی اف��زود: رویکرد این 
همایش به صورت تخصصی اکتش��اف، استخراج و فرآوری 
فل��زات غیرآهنی م��س، ط��لا، س��رب و روی، آلومینیوم، 
کرومیت و عناصر نادر خاکی بود اما پس از دوره نخس��ت، 
این همایش برگزار نشد. برگزارکننده اصلی این همایش در 
پاس��خ به چرایی توقف این همایش گفت: به دلیل رکودی 
که بر بازار حاکم ش��د، این همایش ادامه پیدا نکرد تا اینکه 
امس��ال تصمیم گرفتیم دومین دوره این همایش را برگزار 
کنی��م. به این ترتی��ب این همای��ش از ۲۹ دی تا ۱ بهمن 
امس��ال در هتل المپیک تهران برگزار می ش��ود.  بندرچی 
درب��اره اینکه صنایع فلزات غیرآهنی تا چه حد در کش��ور 
م��ورد توجه قرارگرفته و ضرورت برگ��زاری این همایش تا 
چه اندازه به نظر می رس��د، اظهار ک��رد: درحال حاضر یکی 
از ارزآورتری��ن م��واد معدن��ی کش��ور مس اس��ت که جزء 
صنایع س��رآمد به ش��مار می رود.  ممکن است   های و هوی 
صنعتی مانند فولاد بس��یار زیاد باشد اما فلزاتی مانند مس، 
آلومینی��وم و طلا هم می توانند ارزش افزوده بالایی داش��ته 
 باشند. با وجود این شاهدیم که کمتر به آنها پرداخته  شده
 اس��ت. مدیرعام��ل ش��رکت رس��تاک پادوی��ژن درب��اره 
اساسی ترین مشکل صنایع فلزات غیرآهنی گفت: بیشترین 
مش��کل در بخش اکتش��اف اس��ت؛ چراکه اکتشاف به طور 
کامل در زمینه این فلزات انجام نشده است. گمان نمی کنم 
که بیش از ۱۰ تا ۱۵درصد اکتشاف های کشور در حوزه این 
فلزات انجام ش��ده باش��د. البته در حوزه استخراج و فرآوری 
نیز مش��کلاتی وجود دارد، این در حالی اس��ت که بالاترین 
ارزش اف��زوده را فرآوری ایجاد می کند که باید در این حوزه 
بس��یار کارکنیم. از س��وی دیگر به دلیل تحریم ها در بخش 
ماشین آلات با مشکلاتی روبه رو هستیم. بندرچی تاکید کرد: 
همچنین فناوری های واحدهای ف��رآوری در برخی صنایع 
بسیار قدیمی شده و نیازمند روزآمدی است. از سوی دیگر 
باید بیش از پیش این واحدها را به س��مت صادرات س��وق 
داد. ه��ر چند در این حوزه ها بخش خصوصی پیش��روتر از 
بخش دولتی است و درحقیقت می تواند الگوی خوبی برای 
بخش دولتی قلمداد ش��ود. گفتنی است برگزارکننده اصلی 
این همایش ش��رکت رس��تاک پادویژن با همکاری انجمن 
کارفرمایان س��رب و روی ایران اس��ت اما سازمان توسعه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، ش��رکت 
تهیه و تولی��د مواد معدنی ای��ران، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، خانه معدن ایران و نظام مهندسی معدن ایران جزو 

حامیان این همایش به شمار می روند.

غیرآهنی ها را تخصصی ببینیم
در دومین نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( مطرح شد:

منیر حضوری: به باور برخی از کارشناس��ان 
ح��وزه مع��دن، در واگذاری پهنه ه��ای معدنی، 
رانت وجود دارد و این مس��ئله باعث می ش��ود 
که دسترس��ی ش��رکت های بخش خصوصی در 
حوزه اکتشاف و معدن در انتخاب محدوده های 
معدنی نسبت به دولتی ها و خصولتی ها محدود 
شود و شرایط یکس��انی در جامعه برای فعالان 

حوزه معدن فراهم نباشد. 
درحالی ک��ه بخش خصوصی از وجود رانت  در 
واگذاری پهنه های اکتشافی گله دارد، مسئولان 
مرب��وط در بخش دولتی معتقدند چنین چیزی 
درس��ت نیس��ت و ش��رایط برای تمامی فعالان 
بخ��ش مع��دن یکس��ان اس��ت. روزگارمع��دن 
دراین باره با کارشناس��ان حوزه معدن گفت وگو 

کرده است.
واگذاری�پهنه�ها،�طبق�قانون��

عل��ی اصغ��رزاده، مدی��ر 
بابیان  ایمیدرو  اکتش��اف 
اینک��ه طب��ق قان��ون هر 
پهن��ه  می توان��د  ف��ردی 
ب��ه  کن��د  دریاف��ت 
روزگارمعدن  گفت: دولت 
مطابق آیین نامه ۳۲ قانون معادن، پهنه ها را به 
مناقصه می گذارد و ش��رکت های مختلف شامل 
بخ��ش خصوصی و دولتی می توانند این پهنه ها 
را دریافت کنند؛ بنابراین به این صورت نیس��ت 
که بگوییم کس��ی که پهنه گرفته امتیاز خاصی 
را دریافت کرده و یا دولت فقط به بخش دولتی 

توجه می کند. 
مدی��ر اکتش��اف ایمیدرو با اش��اره ب��ه اینکه 
پهنه ها ریسک بالایی دارند، اظهار کرد: هر فعال 
معدن��ی که صاحب مجوز م��اده ۳۲ یعنی پهنه 
زدن می ش��ود با محدودیت ه��ای زیادی روبه رو 
خواهد ش��د. ممکن اس��ت پهنه ای را بگیرید و 
هزینه های زیادی را متقبل ش��وید ولی به ازای 
هزینه های چندمیلیاردی چیزی نصیبتان نشود. 
بنابراین دریافت پهنه ریسک بسیار بالایی دارد 
و هیچ تضمینی وجود ندارد که در پهنه ها حتما 
ماده معدنی پیدا شود. اگر هم ماده ای پیدا شد 
کس��ی به راحتی نمی تواند پروانه کسب دریافت 
کند چراکه مشکلات زیادی از همان ابتدای راه 

وجود دارد.
اصغ��رزاده بابی��ان مش��کلاتی ک��ه اف��راد از 

هم��ان ابتدا با آن روبه رو می ش��وند اظهار کرد: 
معارضین، سازمان محیط زیست،  منابع طبیعی، 
س��ازمان آب و میراث فرهنگی ازجمله مواردی 
هس��تند که فعال معدن��ی باید با آنه��ا روبه رو 
ش��ود. گاهی افرادی هس��تند که در آن منطقه 
ح��ق تقدم دارند یعنی دارای پروانه بهره برداری 
یا اکتش��اف یا گواهی کش��ف هس��تند. گاهی 
معارضین محلی بر اساس قدمتی که در منطقه 
دارند اعلام می کنند زمین متعلق به آنها اس��ت 

و کس��ی حق ن��دارد روی آن کار کند. بنابراین 
صاحب مج��وز پهنه ب��ا محدودیت های زیادی 
روبه رو اس��ت.  مدیر اکتش��اف ایمی��درو درباره 
محدودیت های دیگری ک��ه دولت برای پهنه ها 
در نظر می گیرد، گفت: کس��ی که روی پهنه ای 
کار می کند نباید بیش از ۲۵۰ کیلومترمربع در 
اختیار داش��ته باشد و مابقی محدوده را باید در 
اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار دهد 
که آنها بتوانند از طریق سازمان  صنعت، معدن 

و تجارت اس��تان ها نسبت به واگذاری از طریق 
برگزاری مزای��ده و فراخوان به بخش های دیگر 
اق��دام کنند.  اصغرزاده تاکید ک��رد: با توجه به 
مواردی که گفته شد به نظر می رسد قانون گذار 
یا کس��ی که دس��تورالعمل واگذاری پهنه ها را 
تهیه کرده اس��ت از هم��ان ابتدا ب��ه اعتراضات 
این چنینی و احتمال ش��کل گیری مشکل توجه 
داش��ته و محدودیت های متعددی را برای این 

مجوز در نظر گرفته است. 
اشکال�از�سیستم�است��

حسن حس��ینقلی، رئیس 
اتحادی��ه صادرکنن��دگان 
ای��ران  روی  و  س��رب 
مدی��ر  نظ��ر  برخ��لاف 
ب��ه  ایمی��درو  اکتش��اف 
گف��ت:  روزگارمع��دن 
نخستین بار که موضوع پهنه ها مطرح شد شاهد 
ورود ش��رکت هایی بودی��م ک��ه می خواس��تند 
پهنه ه��ای ب��زرگ دریاف��ت کنن��د ام��ا هم��ه 
ش��رکت هایی که پهنه های اکتش��افی دریافت 

کردند، دولتی بودند. درحالی که در قانون معادن 
به صراح��ت آم��ده ک��ه دول��ت، ش��رکت ها و 
سازمان های دولتی نباید وارد فعالیت اکتشافی 
ش��وند که در آن امکان فعالیت بخش خصوصی 

وجود دارد.
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی 
ایران با تاکید بر اینکه متاس��فانه بیشتر پهنه ها 
در اختیار دولتی ها قرار گرفت، بیان کرد: به این 
خاطر که اعتراضاتی از س��وی بخش خصوصی 
ص��ورت گرفت، برای حل مش��کل اعلام کردند 
که گرفتن پهن��ه با ثبت نام اینترنتی امکان پذیر 
اس��ت اما همچنان چالش های زیادی ایجاد شد 
چراک��ه با قطع��ی اینترنت و مش��کلاتی که در 
ثبت ن��ام اینترنتی به وجود آم��د بازهم فعالان 
بخ��ش خصوصی از عرص��ه بازماندند و اعتراض 
 کردند که چرا نتوانس��تند پهن��ه ای را دریافت

 کنند. 
حسینقلی درباره این سوال که دولتی ها بخش 
خصوصی را مقصر می دانند و به کناره گیری آنها 
اش��اره می کنند، گفت: اغلب شرکت های دولتی 
مطرح می کنند به ناچار در پهنه ها ورود کرده اند 
به این خاطر که برای برخی از پهنه ها متقاضی 
بخش خصوصی وجود ندارد اما اگر به سامانه ای 
که برای ثبت ن��ام ایجاد کرده ان��د، دقت کنیم، 
می بینیم ب��دون دلیل خیل��ی از فعالان بخش 
خصوص��ی را رد و حذف کرده ان��د و پهنه ها را 
به اف��راد خاصی ش��امل ش��رکت های دولتی و 
خصولتی داده اند. رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
س��رب و روی ای��ران با تاکید بر اینکه اش��کال 
سیس��تمی داریم، اظهار ک��رد: هرچند عزیزانی 
که در وزارت صنعت، مع��دن و تجارت فعالیت 
می کنند انسان های مسلط و سالمی هستند اما 

باور دارم که اشکال از سیستم است.
 او ب��ا اش��اره به اینک��ه س��ازمان های دولتی 
بای��د در مقابل رانت ایس��تادگی کنند، تصریح 
ک��رد: ش��رکت های دولت��ی ب��ا س��ازمان های 
تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت،  وزارت  مرب��وط 
ارتب��اط گرفته و به س��رعت کار خ��ود را پیش 
می برن��د. درحالی ک��ه س��ازمان های مختل��ف 
وظیفه دارن��د  وزارتخان��ه  زیرمجموعه ه��ای  و 
فرصت اکتش��اف را در اختیار هم��ه بگذارند و 
 ن��گاه ویژه ب��ه خصولتی ها و دولتی ها نداش��ته

باشند.

ضعف سیستمی در واگذاری پهنه های اکتشافی
در�بررسی�موضوع�وجود�رانت�در�واگذاری�پهنه�های�اکتشافی�مطرح�شد

مقابله با تحریم 
با  تنوع مواد معدنی

با توجه به ش��رایطی که نفت تاکنون در کشور 
داشته است ازیک طرف نقطه قوت و از طرف دیگر 
نقطه ضعفی برای توس��عه بوده است. دراین بین 
کش��ورهایی که بخواهند به ایران فشار بیاورند با 
دخالت در فروش نف��ت، محدودیت هایی اعمال 
کرده و اقتصاد کشور را تحت تاثیر قرار می دهند. 
بنابرای��ن باوجوداینکه نفت جایگاه خاص خود را 
در اقتصاد دارد و یک ماده اولیه معدنی اس��ت و 
در نتیجه با مع��ادن دیگر فرقی ندارد، با دخالت 
برخی از کش��ورها از جمله امریکا آسیب پذیری 

بیشتری نسبت به مواد معدنی دارد. 
ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه مع��ادن کش��ور 
محدودیت ه��ای نفت را نداش��ته و به عبارتی در 
مواجهه ب��ا تحریم ها وضعیت بهتری نس��بت به 
نفت دارن��د. احتمال اینکه کش��ورهای خارجی 
در حوزه مواد معدنی ب��رای ما محدودیت ایجاد 
کنند کمتر اس��ت چراکه مواد معدنی می توانند 
در داخل فراوری ش��ده، ارزش افزوده ایجاد  کنند 
و در س��طح بالاتری از یک م��اده خام به فروش 
برس��ند. البته در بخش نفت هم باید به س��مت 
ارزش اف��زوده رفت و از خام فروش��ی دوری کرد 
ول��ی در نهایت بخش عم��ده محصول نهایی که 
از ماده خام نفت ش��کل می گیرد باید به خارج از 
کشور صادر شود. درنتیجه بخش نفت به ناچار از 
تحریم ها تاثیر بیشتری می پذیرد اما مواد معدنی 
به لحاظ تنوع و کاربرد در صنایع مختلف کشور 
کمتر از آثار تحریم ها ضرر دیده و می توانند بهتر 

از نفت به حیات خود ادامه بدهند. 
در ای��ن بین باید بر رش��د واحده��ای فراوری 
مع��ادن و دوری از خام فروش��ی تاکی��د کرد تا 
شاهد رشد اش��تغال بیش��تری در کشور باشیم 
و همچنین درروند رش��د اقتصادی کش��ور مؤثر 
واقع ش��ویم. البته برای رش��د معادن کش��ور به 
سرمایه گذاری و فناوری پیچیده نیاز است و باید 
تا جایی که می توانیم از ماشین آلات و دانش روز 

بهره ببریم.

آغاز عملیات اجرایی طرح 
تولید مواد پایه صنعت 
آلومینیوم و فولاد کشور

عملی��ات اجرایی کارخانه ب��زرگ ۵۰۰ هزارتنی 
دیگ��ر  و   )CPC( کلس��ینه  نفت��ی  کک  تولی��د 
فرآورده ه��ای پایه صنای��ع آلومینی��وم و فولاد در 

منطقه ویژه اقتصادی لامرد آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، فریدون فدایی 
دول��ت در آیین آغاز عملیات اجرای��ی این طرح با 
اع��لام این مطلب افزود: تامین م��واد اولیه فولاد و 
آلومینی��وم از اهمی��ت ویژه ای برخوردار اس��ت که 
ب��ا تکیه بر توان مهندس��ی و اجرای��ی، طرح جامع 
مطالعات��ی اح��داث کارخان��ه ۵۰۰ هزارتنی تولید 
کک نفت��ی کلس��ینه )CPC( و دیگر فرآورده های 
 پای��ه صنای��ع آلومینی��وم و ف��ولاد تهی��ه ش��ده

 است.
مدیرعام��ل منطقه ویژه اقتص��ادی لامرد گفت: 
اج��رای این طرح با مش��ارکت بخ��ش خصوصی، 
حاکی از عزم صنعتگران برای نقش آفرینی فعال در 
توسعه اقتصادی کشور و بهره مندی از ظرفیت های 

بی بدیل این منطقه اقتصادی است. 
به گفته وی، احداث این کارخانه در فاز نخست، 
اش��تغالزایی ۵۰۰ نف��ر را ب��ه صورت مس��تقیم به 
همراه خواهد داش��ت. منطقه ویژه اقتصادی لامرد 
از مجموعه های تحت پوش��ش ایمیدرو است که در 

جنوب استان فارس واقع شده است.

عباسعلی ایروانی
مدیرکل دفتر نظارت امور معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت

حسن حسینقلی: برای حل مشکل واگذاری پهنه ها 
اعلام کردند گرفتن پهنه با ثبت نام اینترنتی 

امکان پذیر است اما همچنان چالش های زیادی ایجاد 
شد چراکه با قطعی اینترنت و مشکلاتی که در ثبت نام 

به وجود آمد بازهم فعالان بخش خصوصی از عرصه 
بازماندند و اعتراض کردند که چرا نتوانستند پهنه ای 

را دریافت کنند

ای
وه 

 کا
دی

مه
س: 

عک
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حرکتفولاددریکساختار

صنعت فولاد ایران، اکنون 
در ریل »تغیی��ر رویکرد در 
قرار  بومی س��ازی«  مس��یر 
بومی س��ازی  اس��ت.  گرفته 
که  اس��ت  وس��یعی  مفهوم 
بای��د ب��رای تحق��ق ابع��اد 
ب��ا حضور  تش��کیلاتی  آن، 

بخ��ش خصوصی ایجاد کرد تا بتوان حرکتی منس��جم انج��ام داد و در نهایت 
دستاوردهای ملموسی نصیب اقتصاد کشور کرد.

 در ای��ن ش��رایط ک��ه مقامات تراز اول کش��ور، بومی س��ازی و اس��تفاده از 
ظرفیت ه��ای داخلی را مورد تاکید قرار داده اند، باید بتوان مس��یر پیش رو را 
به درس��تی تعریف کرد که سازندگان تجهیزات، قطعات، همچنین شرکت های 
فولادی قادر باش��ند با آگاهی کامل، هر کدام بخش��ی از چرخ این جریان را به 

حرکت درآورند. 
یکی از نکات قابل توجه صنعت فولاد این اس��ت که سازندگان داخلی سهم 
تقریب��ی ۵00میلیون دلاری در تامین تجهیزات م��ورد نیاز این صنعت دارند. 
این عدد گویای توان س��اخت و البته دانش��ی اس��ت که در اختیار شرکت های 
داخل��ی قرار دارد، در همین حال فرصتی برای ایجاد زیربنا و س��ازماندهی در 
مسیر بومی سازی است.  صاحبان صنایع فولاد و شرکت های سازنده تجهیزات، 
خواهان ش��کل گیری تشکلی هس��تند که بتواند در قالب انجمن قطعه سازان 
ف��ولاد پا ب��ه عرصه گ��ذارد و به رفع دغدغ��ه ش��رکت های تولیدکننده فولاد 
بپردازد. چنین س��اختاری مورد حمایت ایمیدرو به عنوان س��ازمانی که توسعه 
و توانمندس��ازی را به عنوان دو اصل مهم پیش رو دارد، قرار می گیرد.  هرچند 
پیش ت��ر نیز اینجانب همکاری با تش��کل ها و ارتباط نزدیک با بخش خصوصی 
را مورد تاکید قرار داده ام.  در ذیل مفهوم بومی س��ازی، چنانچه معیاری مانند 
کاهش ارزبری مدنظر قرار گیرد، می توان ش��رکت هایی که ضمن حفظ کیفیت 

تولید، در این مسیر حرکت کرده اند را مورد تشویق قرار داد.

یادداشت

خبر

پروژه فولاد 47 درصد پیشرفت فیزیکی دارد

سیمانلامرد،صادرکنندهنمونهاستانفارسشد

طرح: حسین  علیزادهبدون شرح

کارتونروز

کسبلوحتقدیررتبهبرترآلومینایجاجرمبهدلیلرشدسریعدرتوسعه
مدیرعاملشرکتآلومینایجاجرمدرحاشیههمایششرکتهایبرتراعلامکرد

خداداد غریب پور
 رئیس هیات عامل ایمیدرو

معاونمالیاقتصادیشرکتملیصنایعمسایرانخبرداد
افزایشسرمایه۲۳۰۰میلیاردتومانی

برایتوسعه
معاون مالی اقتصادی ش��رکت ملی صنایع مس ایران با اش��اره به برگزاری 
مجمع فوق العاده ش��رکت مس در هفته گذشته، گفت: شرکت مس با هدف 
تامین مالی طرح های توس��عه، تصمیم دارد، س��رمایه اش را از 7800 میلیارد 

تومان به میزان 30درصد افزایش دهد. 
به گ��زارش مس پرس، کی��ارش مهرانی ب��ا بیان اینکه ش��رکت های بزرگ 
صنعت��ی راه های گوناگونی برای تأمی��ن منابع مالی دارند و یکی از این راه ها 
اس��تفاده از منابع و سود به دست آمده در شرکت برای افزایش سرمایه است، 
گفت: بنا بر افزایش س��رمایه ای که در دس��تور کار داریم، مجموعه ش��رکت 
مس تصمیم دارد س��رمایه اش را از 7800 میلیارد تومان به میزان 30درصد 
)2340 میلی��ارد تومان( افزای��ش دهد و از آن برای تأمی��ن مالی طرح های 

توسعه که در دستور کار دارد، استفاده کند. 
وی با اش��اره به اینکه سود انباشته یکی از منابع داخلی است که شرکت ها 
می توانند از آن اس��تفاده کنند، ادامه داد: ش��رکت مس برای پیش��برد همه 
طرح های توس��عه ای به حدود 23000 میلیارد تومان سرمایه جدید نیاز دارد 
که در برنامه ریزی های انجام شده، حدود نیمی از آن را از محل منابع داخلی 
و از محل سود انباشته و بخش دیگر را از طریق تأمین منابع مبتنی بر پروژه 

تأمین خواهیم کرد. 
معاون مالی اقتصادی شرکت مس افزود: با افزایش سرمایه امسال، سرمایه 
شرکت مس از 7800 میلیارد حداقل به 10000 میلیارد می رسد؛ همچنین 
برای سال های آینده و برنامه های آینده 10000 میلیارد را به حدود 23000 
میلیارد تومان خواهیم رساند که بخشی از محل سود انباشته است و بخشی 
از محل Project finance که برای آن در حال برنامه ریزی هس��تیم و در 
همین راس��تا می خواهیم صندوق پروژه ای تأس��یس و بخش��ی از منابع را از 

طریق بازار سرمایه تأمین کنیم. 
مهران��ی ادامه داد: با توجه ب��ه نرخ بازدهی بالایی ک��ه صنعت مس دارد، 
می توانیم بخش��ی از منابع مورد نیاز را از س��هامداران بگیریم که پیش بینی 
م��ن حدود 10000 میلیارد تومان اس��ت و 13000 میلی��ارد مابقی را هم با 
صندوق ه��ای بازار س��رمایه و ابزارهای مالی رایج بازار س��رمایه تأمین کنیم؛ 
بنابراین، ما یک برنامه ساده داریم تا این پروژه ها به لطف پروردگار در مدت 

3 سال آینده؛ یعنی تا پایان برنامه ششم توسعه، اجرایی شود. 
معاون مالی اقتصادی ش��رکت م��س با تاکید بر اینک��ه صنعت مس یکی 
از صنایع پیش��ران اقتصاد کش��ور اس��ت، تصریح کرد: حاش��یه سود شرکت 
مس درحال حاضر حاش��یه سود بس��یارخوبی بوده و بالای ۵0درصد است و 
بازدهی هم که صنعت مس در میان مدت داش��ته، ب��ازده دلاری بوده، یعنی 
 جزو صنایع��ی بوده که صادرات محور و ارزآور بوده و بازدهی دلاری داش��ته 

است. 
وی افزود: اگر کس��ی بخواهد س��رمایه گذاری کند، پیش��نهاد ما این است 
ک��ه افراد به  جای خرید دلار و س��که، س��رمایه های خ��ود را در صنعت مس 
سرمایه گذاری کنند؛ چراکه این صنعت در کنار ظرفیت های عظیم آن، دانش 
فن��ی، معادن دارای ظرفیت بالا، نیروی انس��انی دارای تجرب��ه بین المللی و 
ویژگی ه��ای ارزش��مند دیگری دارد که به پربازده ب��ودن صنعت مس کمک 

می کند. 

علیرضا زاهدیان، مدیرعامل فولاد نی ریز در گفت و گو با  روزگارمعدن خبر داد:

 گروه معدن: 
پ��روژه ف��ولاد نی ریز در اس��تان ف��ارس از 
طرح ه��ای هفتگان��ه ف��ولادی اس��ت که در 
س��ال های گذش��ته با ابتکار ایمیدرو و با روش 
جذب مش��ارکت بخش خصوصی، دوباره فعال 
ش��د و به مرحله تولید آهن اس��فنجی رسید. 
ویژگ��ی اصلی اج��رای این طرح، اس��تفاده از 
فناوری بومی »پرد« اس��ت که از سوی شرکت 
مهندس��ی معادن و فلزات)MME( متعلق به 
ایمی��درو طراحی ش��ده اس��ت.  واحد فولادی 
نی ریز س��ومین واحد تولید آهن اس��فنجی به 
روش ایرانی »پرد« اس��ت که 2س��ال پیش با 
حضور معاون اول رئیس جمهور افتتاح ش��د و 
ب��ا افتتاح این کارخانه، ایران به رتبه نخس��ت 
تولید آهن اس��فنجی جهان رسید. در حاشیه 
نمایش��گاه ملی ف��ولاد، فرصتی دس��ت داد تا 
ب��ا علیرض��ا زاهدیان مدیرعامل ف��ولاد نی ریز 

گفت و گویی داشته باشیم.
کم�ی از واح�د ف�ولادی نی ری�ز ب�ه  �

عنوان یکی از طرح های هفتگانه فولادی 
بگویید.

ف��ولاد نیریز جزو طرح های هفتگانه فولادی 
ب��ود که در س��ال 88 ش��روع ب��ه کار کرد، اما 
پروژه در اجرا س��رعت خوبی نداش��ت تا اینکه 
درسال ۹2 شرکت غدیر با سهم ۶۵درصدی و 
3۵درصدی ایمیدرو در این کارخانه س��هامدار 
ش��د. در س��ال ۹۵ نیز من به عنوان مدیرعامل 
به این مجموعه آمدم تا اس��فند س��ال ۹۶ که 
فاز نخس��ت فولاد نی ریز را به افتتاح رساندیم. 
این واحد در حال حاضر آهن اس��فنجی تولید 
می کند و البته در کنار آن پروژه تولید فولاد هم 
آغاز ش��ده است و 47درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد. بسیاری از تجهیزات این کارخانه ساخته 
شده و مقداری هم قرار است بیاید. به نحوی که 
برنامه ریزی شده تا سال 1400پروژه را افتتاح 
کنیم.  در کنار اینها نیز یک پروژه 2.۵میلیون 
تنی گندله در برنامه داریم که قرار اس��ت بعد 
از کاره��ای اداری و اخ��ذ مج��وز از وزارتخانه 

کلنگ زنی آن را انجام دهیم. 
در تولی�د بیش�تر با چه مش�کلاتی  �

روبه رو هستید؟
در حال حاضر مش��کل اصلی ما گندله است 
چ��را که بازار کمی ملتهب اس��ت و تخصیص 
مناس��بی نیز ب��رای واحد ما ص��ورت نگرفته 

اس��ت. ما قبلا گندله مورد نیازمان را از معدن 
گل گهر تهیه می کردیم و با تقس��یم بندی که 
وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام و سهمیه 
کارخانه ها را تخصیص داد سهمیه فولاد نی ریز 
را از جاه��ای دورتر اختص��اص داد و به همین 
دلیل برای تامین گندله باید هزینه بیش��تری 
بکنیم ک��ه قیمت نهایی محص��ول را افزایش 

داده است. 
ب�ا چ�ه دس�تاورد  � نی ری�ز  ف�ولاد 

بومی س�ازی در ای�ن نمایش�گاه حضور 
یافته است؟

واحد فولادی نی ریز از ابتدای فعالیت خود و 
به طور همزمان کار بومی سازی را آغاز کرد به 
نحوی که تنها از سال گذشته تا کنون130قطعه 
را بومی س��ازی کرده و برای بومی س��ازی این 
تعداد قطعه نیز با حدود۶0ش��رکت همکاری 
داشته است. همچنین در راستای بومی سازی 
کمیت��ه ای تش��کیل دادیم و در س��اختارمان 
نیز بومی س��ازی را در دس��ت تعری��ف داریم.  
امس��ال نیز قرارداد ساخت قطعات کمپرسور 
را که قطعه پیچیده ای اس��ت در دس��تور کار 
داریم و از ش��رکتی که تحت پوشش زیمنس 
آلمان بوده، بومی س��ازی را به س��مت قطعات 
پیچیده تر وهای ت��ک « می بریم.  فولاد نی ریز 
همزمان با طرح های توسعه ای مان بومی سازی 
را قبل از نمایش��گاه سال گذشته شروع کرد و 
از نمایش��گاه س��ال گذشته به بعد آن را شدت 

بیشتری بخشید. 

نظرت�ان درباره نمایش�گاه امس�ال  �
چیست؟  

نمایشگاه بومی سازی به خوبی محملی برای 
شناسایی ظرفیت های موجود در صنعت فولاد 
به ش��مار می رود و شرکت های همسطح و هم 
تخصص، توانمندی های امس��ال خود را مورد 
مداقه قرار می دهند و باهم آش��نا می ش��وند. 
من در این نمایش��گاه م��وارد خیلی خوبی از 
بومی سازی و توانمندی های شرکت ها در این 
زمین��ه دی��دم که در برنامه های آتی ش��رکت 
خودم��ان، هم��کاری با آن��ان را در برنامه قرار 
می دهی��م.  در مقایس��ه با نمایش��گاه س��ال 
گذش��ته نی��ز می توان گفت، س��ال گذش��ته 
دوره اول برگ��زاری نمایش��گاه ملی فولاد بود 
و اطلاع رس��انی ضعیف تر بود اما امسال صنایع 
فولادی و تامین کنندگان با آمادگی بیش��تری 
حضور داش��تند. با اینکه به نظر می رسد تعداد 
شرکت ها در این دوره کمتر از دوره پیش است 
ب��ا این حال نظرم درباره قطعات بومی س��ازی 

شده امسال مثبت است. شرکت ها سال پیش 
می گفتن��د می خواهی��م این کاره��ا را بکنیم 
اما امس��ال با دس��ت پر آمدند و اعلام کردند 
می توانند تا س��ال بعد هم چه اقداماتی انجام 
دهند. ان شالله عقد قراردادهای بیشتری را در 

سال جاری شاهد باشیم.
تحریم ه�ا برای ش�ما که ی�ک واحد  �

ف�ولادی را به عنوان طرح توس�عه ای در 
دست اجرا دارید، چه مشکلاتی می تواند 

ایجاد کند؟
مش��کلات اصلی بحث انتقال پول است که 
کم و بیش گریبانگیر همه اس��ت ولی راه هایی 
پیدا می شود همین که این مشکلات به وجود 
آمده ساخت داخل هم بیشتر مورد توجه قرار 
گرفته و صنعت داخلی را تقویت کرده اس��ت. 
من بس��یار امید دارم که تا سال آینده الکترود 

گرافیتی در ایران به مرحله تولید برسد.
 تحریم ه�ای جدی�د امری�کا کار را  �

سخت تر می کند یا مکانیسم ماشه؟ 

قطعا زحمت ایجاد می کند اما این زحمت 
باعث تلاش بیش��تر فولادسازان می شود که 
راه ه��ای میان بر و توجه به س��اخت داخل را 
م��ورد توجه قرار دهند که به نظر می رس��د 

برای صنعت داخل مفید است. 
اگ�ر تحریم برداش�ته ش�ود باز هم  �

به س�اخت داخ�ل و بومی س�ازی توجه 
می کنید؟

امیدواری��م حت��ی اگر تحریم ها برداش��ته 
شود دوباره به سمت واردات و خرید خارجی 
گرایش پیدا نکنیم و این شرایط را در جهت 
تقوی��ت تولید داخل حف��ظ کنیم. آن موقع 
باید س��رمایه را بیاوریم نه قطعه را با ساخت 

داخل.
فولادس�ازان بزرگ ایران به سمت  �

تکنولوژ ش�دن پی�ش می روند، این امر 
چه کمکی می تواند به دیگر فولادسازان 

بکند؟
ب��ه هر حال فولاد مبارکه ب��ه عنوان یکی 
از بزرگ ترین فولادس��ازان کش��ور و منطقه 
می تواند پیشقراول بسیاری از این حرکت ها 
باشد. قطعا هر حرکتی در این راستا می تواند 
به دیگر فولادس��ازان  از جمله ما کمک کند 
ضم��ن اینک��ه بخش تحقیقاتی متش��کل از 
نیروه��ای جوان و خوش فکر م��ا نیز در این 
زمینه می تواند به این فولادس��از درراستای 
کم کردن مصرف انرژی و بهبود فرآیند احیا 

و...کمک کند.

مدیرعامل مجتم��ع آلومینای جاج��رم اعلام کرد: 
کسب لوح تقدیر رتبه برتر این مجتمع برای نخستین 
بار در همایش ش��رکت های برتر، به دلیل رشد سریع 

آن در توسعه بود.
به گزارش ایمیدرو، تورج زارع، در حاش��یه همایش 
ش��رکت های برت��ر ای��ران ضم��ن بیان ای��ن مطلب 
اظهارک��رد: موفقیت مجتمع آلومین��ای ایران در این 
همایش، حاصل تدوین اس��تراتژی و اهداف توسعه ای 
و تلاش فراوان کارکن��ان این مجموعه در بخش های 
معدن، کارخانه تولید پودر آلومینا و کارخانه ش��مش 

آلومینیوم بود.
وی افزود: طی ۵ سال اخیر در هر 3 بخش مذکور، 
با ش��ناخت فرصت ها، تهدیدها و نیز ارزش گذاری به 

نیروی انسانی، اهداف توسعه ای را محقق کردیم.
مدیرعامل مجتم��ع آلومینای جاجرم با اش��اره به 
بهره برداری از کارخانه ش��مش آلومینیوم جاجرم به 
عنوان سومین کارخانه تولید شمش آلومینیوم کشور 
در تیر امس��ال، تصری��ح کرد: این طرح از س��ال 8۶ 

ت��ا ۹3، به دلیل تحریم ها، تنها 40 درصد پیش��رفت 
داشت.

وی ادام��ه داد: ۶0 درص��د باق��ی مانده ط��رح، با 
برنامه ریزی های انجام ش��ده از س��ال ۹4 و با اعتماد 
به نیروهای متخصص و پرس��نل مجتم��ع آلومینای 
جاجرم، به رغم تحریم های بسیار سخت، اجرایی شده 

و به بهره برداری رسید.
زارع با بیان اینکه مجموع اشتغال مستقیم مجتمع 
آلومینیوم جاجرم )معدن و کارخانه های تولید شمش 
و پودرآلومین��ا( 3 هزار نفر اس��ت، خاطرنش��ان کرد: 
میزان سرمایه گذاری در طرح مذکور، 1۵00 میلیارد 
تومان بوده و اش��تغالزایی مستقیم و غیرمستقیم آن 
به ترتیب ۵00 نفر و 2 هزار نفر اس��ت. وی ادامه داد: 
»آلومینای ایران« تنها کارخانه تولید پودر آلومینا در 
کشور است که 30 درصد نیاز داخل را تامین می کند. 
وی ادام��ه داد: کارخان��ه آلومینیوم ای��ن مجتمع از 
ابتدای بهره برداری تاکنون، حدود 7 هزار تن ش��مش 

تولید کرده است.

ف�از ۲ کارخان�ه تولی�د پ�ودر آلومین�ا با  �
ظرفیت ۵۰۰ هزار تن

مدیرعام��ل مجتم��ع آلومینای جاجرم با اش��اره به 
طرح توس��عه مجتم��ع آلومینای جاج��رم برای تولید 
پودر آلومینا به ظرفیت ۵00 هزار تن )2برابر ظرفیت 
کنونی(، اذع��ان کرد: درحال حاض��ر، 70 درصد پودر 
آلومینای مورد نیاز کش��ور وارد می شود که با احداث 

این کارخانه، ۵0 درصد این نیاز، تامین خواهد ش��د. 
وی ادام��ه داد: اج��رای فاز دوم کارخان��ه تولید پودر 
آلومینا نیز با توجه به افزایش ذخایر بوکس��یت، جزو 

برنامه های توسعه ای این شرکت قرار گرفت.
افزایش حج�م ذخایر بوکس�یت به ۱۱۰  �

میلیون تن
زارع با اش��اره به افزایش حجم ذخایر بوکسیت این 
مجتمع به حدود 110 میلیون تن در 4 استان کشور، 
گفت: این شرکت در ابتدای سال ۹4 با مشکل تامین 
بوکس��یت مواجه بود، اما با انجام اکتش��افات تکمیلی 
جدید، 70میلیون تن بوکسیت شِیلی و 38میلیون تن 

بوکسیت های سخت )دیاسپوری( حاصل شد.
وی ادامه داد: با توجه به نیاز سالانه کارخانه کنونی 
به یک میلیون تن بوکس��یت س��خت به روش بایر، تا 
30- 40 س��ال ذخیره ماده اولی��ه داریم. همچنین، با 
حجم ذخایر اکتشاف شده بوکسیت شیل و نیاز سالانه 
کارخانه ۵00 هزار تنی به 2 میلیون تن بوکس��یت، تا 

3۵ سال امکان ذخیره وجود دارد.

مراس��م تقدیر از صادرکنندگان نمونه اس��تان فارس در اتاق بازرگانی شیراز با حضور معاون امور 
مجلس اتاق بازرگانی ایران، معاون س��ازمان توسعه تجارت، اس��تاندار و جمعی از مسئولان استان 
برگزار ش��د، لوح و تندیس صادرکننده نمونه و برتر فارس به مدیرعامل س��یمان لامرد اهدا ش��د.  
مدیرعامل ش��رکت س��یمان لامرد در حاش��یه همایش روز صادرات گفت: صادرات موتور محرک 
اقتصاد هرکش��ور اس��ت و هرگونه مانعی بر س��ر راه آن، ضربه های جبران ناپذیری را خلق می کند.  
وی افزود: صادرات نقطه هدف س��رمایه گذاری، تولید، اش��تغال و رفاه اجتماعی و اقتصادی کش��ور 
اس��ت. غلام زاده گفت: بخش خصوصی با اتکا بر س��رمایه ش��خصی، باید با مش��کلات عدیده ای از 
قوانین و بروکراس��ی های اداری دس��ت وپنجه نرم کند که بیش��تر آن مس��ائل داخلی است و وقت 
و توان صادرکننده را به جای پرداختن به موضوع صادرات به رفع این موانع مش��غول کرده اس��ت.  
مدیرعامل بزرگترین تولیدکننده س��یمان فارس درخصوص موانع و مش��کلات صادرات کشور نیز 
بیان داش��ت: مشکلات حمل ونقل زمینی و نبودن شرکت های حمل و نقل ترکیبی قوی و بزرگ که 
کالا را از تولیدکننده تحویل گرفته و به خریدار تحویل دهند و مش��کلات ارزی و الزام صادرکننده 
به بازگرداندن ارز از طریق س��انامه نیما که برای خیلی از کش��ورها به علت نداش��تن روابط بانکی 
و عدم امکان افتتاح حس��اب درآن کش��ور به نام صادرکننده کاربرد ن��دارد، ازجمله موانع صادرات 
اس��ت.  وی همچنین مش��کلاتی از قبیل افزایش چند برابری هزینه های بن��دری، تغییرات پیاپی 
قوانین و دستورالعمل ها، عدم همکاری صندوق ضمانت صادرات را برشمرد و از متولیان این حوزه 
درخواست کرد در جهت رفع آنها تلاش و برنامه ریزی بیشتری انجام دهند. ابراهیم غلام زاده تاکید 
کرد: صادرات هنر اقتصاددانان و تاجران اس��ت و دولت نباید با نگاه های سیاس��ی و ش��تاب زده از 
رونق این هنر بین المللی در تجارت بکاهد و باید در عمل و با برنامه زمینه س��از اس��تفاده حداکثری 

تولیدکنندگان از مقوله صادرات باشد. 

واحدفولادینیریزازابتدایفعالیتخودو
بهطورهمزمانکاربومیسازیراآغازکرد،به
نحویکهتنهاازسالگذشتهتاکنون۱۳۰قطعه

رابومیسازیکردهوبرایبومیسازیاینتعداد
قطعهنیزباحدود۶۰شرکتهمکاریداشتهاست
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